
Secretarul general al NATO, Jens
Stoltenberg, a afirmat că aliaţii vor
lua decizii "foarte semnificative" la
summitul organizaţiei  de luna
viitoare din capitala lituaniană
Vilnius.

El a men\ionat c[ aliaţii îşi vor
întări sprijinul pentru Ucraina cu un

pachet multianual de asistenţă
pentru a o ajuta în tranziţia de la
epoca sovietică la standardele NATO,
potrivit unui comunicat difuzat pe
site-ul alianţei.

"Toţi aliaţii sunt de acord că uşa
NATO rămâne deschisă, că Ucraina
va deveni membră a Alianţei şi că

Rusia nu are veto", a subliniat el.
Statele aliate intenţionează "să se

angajeze faţă de noi planuri de
apărare şi un nou model" al forţelor,
presupunând un număr mai mare de
trupe cu un nivel ridicat de pregătire
de luptă şi o capacitate de comandă
şi control întărită.
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Fermierii au mai organizat protest cu tractoare în luna aprilie, împotriva importurilor din Ucraina

La data de 3 iunie a.c., polițiștii au oprit în
trafic, în municipiul Satu Mare, un bărbat de 33
de ani, din aceeași localitate, a cărui concentație
alcoolică relevată de testarea cu alcooltestul a
fost de 1,53 mg/l alcool pur în aerul expirat.

Alți 7 ;oferi au fost depistați băuți la volan
în minivacanța de Rusalii. În toate cazurile s-au
întocmit dosare penale sub aspectul săvârșirii
infracțiunii de conducerea unui vehicul sub
influenţa băuturilor alcoolice sau altor substanţe.

Alcoolemie de 1,53, 
depistată la un ;ofer
din Satu Mare

Stoltenberg anun\[ noi planuri de ap[rare cu mai multe trupe

Dup[ profesori, CFR ;i Sanitas, 
;i fermierii se preg[tesc de grev[
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Editorial

D. P[curaru
De la protestele reziștilor, din timpul pseudo-

regimului Dragnea, oamenii i-au lăsat pe
politicieni să facă ce vor, să-;i facă ;i să desfacă
alianțe, să modifice cum vor legile, în parlament
sau prin ordonanțe de urgenț[, să emită directive,
decizii, hotărâri după bunul plac. Mai puțin băgate
în seamă de decidenții politici, au venit scumpirile.
Franța, de exemplu, a luat foc. România a
continuat să moțăie. O lungă perioadă de timp
oamenii nu s-au implicat. Cu excepția micului
grup AUR, oamenii de rând nu s-au implicat în
viața politică. 

Paleta nemulțumirilor
se extinde

Ace;tia sunt nemulțumiți că ajutorul de secetă s-a redus cu două treimi

România a fost zguduită, marți seara, de un
nou cutremur produs în Banat. Un cutremur
care s-a simțit foarte bine până la Cluj Napoca,
a avut loc ieri seară, în județul Arad. 

~n 6 iunie 2023 la ora 20.26.52 (ora locală a
României) s-a produs în zona Banatului, în
județul Arad, un cutremur semnificativ cu
magnitudinea de 5,3 grade, la adâncimea de 15
km, în apropierea următoarelor oraşe< 11 km
SE de Arad, 42 km N de Timi;oara.

În ultima perioadă tot mai multe cutremure
s-au produs în zona Aradului. Locuitorii din
această zonă au intrat în panică în urmă cu mai
bine de o săptămână când un cutremur de 4,9
grade pe scara Richter, intensitate VI, a fost
înregistrat. Seismul a avut patru replici. 

Cutremur în Arad, 
resimțit ;i la Cluj 

Actualitatea

Economic

Stocul este de 2,3 miliarde
metri cubi

Barajul care 
alimenteaz[
centrala 
Zaporojie a fost
distrus

~n Rom]nia 
se produce de trei 
ori mai mult 
lemn decât 
se consumă

      La cea mai recentă adunare a
comercianților din Țara Oașului în
Bixad, s-au făcut numeroase tranzacții
comerciale. Vânzătorii și producătorii
autohtoni au fost destul de mulțumiți
de câștigurile obținute, dar și
cumpărătorii au fost bucuroși de cele
achiziționate. 

Sute de oșeni 
merg la fiecare 
târg organizat 
în comunele 
din Țara Oașului

Am[nunte, pag. 6 Continuare `n pagina 2

pag. 4

Medalii cucerite de 
judoka s[tm[reni

Sport, pag. 7

Nou[ \[ri din UE sus\in 
aderarea Ucrainei la NATO

Satu Mare

Politic, pag. 2

Nemulțumirile sociale sunt tot mai
multe. Cadrele didactice, angajații din
Sănătate, Asistență Socială, din CFR
iar acum fermierii, spun că le-a ajuns
cuțitul la os ;i nu mai pot răbda.
Organizează proteste. 

Federația Sanitas din România
începe de azi, 7 iunie 2023, greva
japoneză în toate unitățile sanitare și

cele de asistență socială, anunță Biroul
executiv al sindicatului. Și unitățile
sanitare din județul Satu Mare s-au
aliniat acestui protest, respectiv
spitalele Satu Mare, Carei și Negrești
Oaș.

Protestul va avea loc pe toată
durata negocierilor cu factorii
decizionali până la soluționarea

revendicărilor. Acesta s-ar putea
transforma în grevă generală din 15
iunie. Angajații celor două ramuri de
activitate, Sănătate și Asistență Socială,
membri Sanitas vor respecta
specificitatea acestui tip de protest în
sensul că nu își vor întrerupe
activitatea, însă pe toată durata
programului de lucru vor purta

banderole/ecusoane cu însemnele
Sanitas.

Fermierii sunt nemulțumiți că
ajutorul de secetă pe anul 2022 s-a
redus cu două treimi, de la 1000
lei/hectar calamitat la 335 lei/ha, prin
Ordonanță de Urgență.

Eveniment, pag. 3

Azi, 7 iunie, de la ora
19<30, Eugenia Sabou
(foto), fost director al Casei
Jude\ene de Pensii Satu
Mare, va fi prezent[ din
nou `n platoul Informa\ia
TV, `n cadrul emisiunii
“Audien\e ̀ n direct” pentru
a r[spunde `ntreb[rilor
telespectatorilor la tot ceea
ce vizeaz[ problematica pension[rii ;i a
pensiilor. 

Cei care doresc s[ intre ̀ n leg[tur[ telefonic[
cu invitata emisiunii pot apela  la numărul
0261.767.302. Orice sugestie privind tematica
abordat[ este binevenit[, a;a ̀ nc]t cei interesa\i
ne pot scrie pe pagina de facebook Informa\ia
Zilei sau pe site-ul www.informatia-zilei.ro. 

Azi la Informația TV, 
emisiune despre 
pensii și pensionare

pag. 5



2 Informa\ia zilei Miercuri 7 iunie 2023Politic

      ~ntr-o declara\ie comun[, liderii
\[rilor din Formatul Bucure;ti 9 au
transmis c[ sus\in aderarea
Ucrainei la NATO, “odat[ ce
condi\iile o vor permite”. 

       Pre;edintele Rom]niei, Klaus
Iohannis avertizeaz[ c[ Rusia va continua
s[ fie cea mai mare amenin\are la adresa
securit[\ii europene ;i euroatlantice.

Stoltenberg, la Summitul 
Formatului Bucure;ti 9

       La Summitul Formatului Bucure;ti
9, desf[;urat la Bratislava a participat
secretarul general  NATO, Jens
Stoltenberg.   

“Noi, liderii din Bulgaria, Republica
Cehă, Estonia, Letonia, Lituania, Polonia,
România, Republica Slovacă și Ungaria,
ne-am întâlnit astăzi la Bratislava.
       Salutăm participarea Secretarului
General al NATO la întâlnirea noastră.
În timp ce războiul continuă pe
continentul european, am discutat
împreună despre cele mai presante
amenințări și provocări de securitate
pentru regiunea noastră și întreaga zonă
euroatlantică și am evaluat pregătirea
viitorului Summit NATO de la Vilnius.”,
se arat[ `n declara\ia comun[. 

       Semnatarii reafirm[ sprijinul pentru
independența, suveranitatea și
integritatea teritorială ale Ucrainei în
cadrul granițelor sale recunoscute
internațional ;i condamnăm războiul
brutal, nejustificat și ilegal împotriva
Ucrainei. “Rusia trebuie să înceteze
atacurile sale continue asupra populației
și infrastructurii civile ucrainene,
deportarea copiilor și violența sexuală în
cadrul conflictului. Responsabilii pentru
crima de agresiune, toate atrocitățile și
crimele de război trebuie trași la
răspundere”, se mai arat[ `n document.
       Liderii \[rilor din Formatul Bucure;ti
9 susțin instituirea unui mecanism juridic
adecvat pentru tragerea la r[spundere a
celor vinova\i pentru crima de agresiune
împotriva Ucrainei. 
       “Cerem Rusiei să înceteze imediat
ostilitățile și să își retragă necondiționat
forțele de pe teritoriul Ucrainei. De
asemenea, îi condamnăm pe toți cei care
facilitează în mod activ efortul de război
al Rusiei, inclusiv Belarus. Rămânem
hotărâți să susținem presiunea
internațională asupra Rusiei, inclusiv prin
sancțiuni. Cerem ferm Belarusului să își
înceteze complicitatea la agresiunea rusă
care constituie o încălcare flagrantă a
dreptului internațional”, se mai aarat[ `n
document. Sursa citat[ arat[ c[ NATO a
reacționat decisiv la deteriorarea drastică

a securității euroatlantice ;i a sporit
prezența militară pe Flancul Estic, de la
Marea Baltică până la Marea Neagră.  
       Semnatarii afirm[ c[ sper[ ca
Summitul de la Vilnius să întărească şi
mai mult postura de apărare a NATO pe
Flancul Estic. 
       “Recunoaștem în special importanța
îmbunătățirii apărării aeriene și
antirachetă integrate pe o bază de rotație
continuă pentru securitatea Flancului
Estic. Susținem noile planuri regionale
ale NATO ca piatră de temelie a apărării
noastre colective modernizate și solicităm
tuturor Aliaților să aloce forțe și capacități
acestor activități. (…) Ne așteptăm ca
angajamentul de investiții în apărare de
la Vilnius să prevadă că 2% din PIB
pentru apărare este un minimum, nu un
plafon, și încurajăm toți aliații să facă
acest lucru”, mai prevede documentul.
       Summitul NATO de la Vilnius va
consolida și mai mult sprijinul nostru
politic și practic pentru Ucraina.
       “Ucraina este parte integrantă a zonei
euroatlantice și securitatea sa este
interconectată cu cea a Aliaților. Susținem
cu fermitate aspirațiile euroatlantice ale
Ucrainei și reiterăm decizia de la
București din 2008 conform căreia
Ucraina va deveni membră a NATO. În
acest sens, ne așteptăm ca, la Vilnius, să
ne ridicăm relațiile politice cu Ucraina la

un nou nivel și să lansăm o nouă direcție
politică care să ducă la aderarea Ucrainei
la NATO, odată ce condițiile o vor
permite.”, se mai arat[ `n declara\ia
comun[. Semnatarii avertizeaz[ c[
reformele sunt esențiale pentru a
promova progresul Ucrainei pe calea
aderării la UE și NATO.
       “Credem cu tărie că Summitul de la
Vilnius va fi un succes istoric. Alianța este
mai puternică și mai unită ca niciodată”,
se mai arat[ `n declara\ie.
       Pre;edintele Klaus Iohannis a amintit
c[ Rom]nia este \ara aliat[ cu cea mai
lung[ grani\[ cu Ucraina. 
       "Înţelegem nevoia de a ne consolida
apărarea naţională, pentru a întări
postura NATO pe Flancul Estic într-o
manieră unitară şi coerentă, credibilă şi
robustă, inclusiv în regiunea Mării
Negre", a spus pre;edintele Iohannis.
       :eful statului a avertizat c[ Rusia va
continua s[ fie cea mai mare amenin\are
la adresa securit[\ii europene ;i
euroatlatice. 
       “Rusia va continua să fie cea mai mare
amenințare la adresa securității europene
și euroatlantice. De aceea, cu toții
înțelegem necesitatea consolidării
apărării noastre naționale și a creării pe
Flancul Estic a unei Apărări Înaintate
coerente și unitare, credibile și robuste.”,
a mai spus pre;edintele Iohannis. 

Urmare din pagina 1
Ceva s-a mișcat în pandemie.

Simțul civic, nemulțumirile sociale au
fost de o intensitate foarte scăzută. Ca
un curent de 12 volți. Politicienii ;i-au
văzut de ale lor, poporul a tăcut, a
suportat.

Clasa politică, de fapt cercul îngust
unde se iau deciziile, în cazul tuturor
partidelor redus la nivelul a două, trei,
patru persoane, se trezește peste noapte
cu o puternică mi;care de protest. 

Până la greva profesorilor
politicienii au crezut că pot face orice,
fără să suporte consecințele deciziilor
lor, oricât de proaste, de nedrepte.  

Sigur, promoțiile 2023, clasele
terminale, gimnaziu și liceu, sunt cel
mai greu încercate. Elevii plătesc pentru
greșelile politicienilor tuturor
guvernelor față de domeniul
educațional.

Principala cauză a grevei
profesorilor este, înainte de orice, legată
de nivelul scăzut al salarizării din
învățământ. Paleta nemulțumirilor este,
însă, mult mai largă. 

Categorie socială după categorie
socială descoperă că guvernul nu ;i-a

făcut datoria, că prin deciziile luate le-
a creat o serie de dezavantaje socio-
profesionale. O decizie-bombă vine
chiar în această săptămână. Se reduce
subvenția agricolă la secetă cu peste
60%, de la 1000 de lei la hectar la 335
de lei. Din puțin se face și mai puțin. 

Lucru important, se lansează teme
noi. Inechitatea salariilor și patriotismul
economic înlocuiesc tema corupției,
învârtită în timpul regimului Băsescu.
Se fixează noi borne care anunță
începutul campaniei electorale. 

Imposibilitatea satisfacerii
revendicărilor de natură socială vor
conduce spre adevărata cauză< corupția,
nepotismul, hoția, disprețul față de
banul public. 

Populația vrea schimbare, iar clasei
politce, profitorilor, le este frică de
schimbare. Partidele ar dori să scoată
cât mai mulți oameni la vot, dar
oamenilor le place mai mult să iasă în
stradă ca să-și arate nemulțumirile.
Politicienii, candidații, vor dori să
vorbească despre realizările lor, iar
populația va dori dezbateri despre
corupția lor, despre furtul din banul
public. 

Partidele vor încerca să-;i ajusteze
programele după noile opțiuni ale
alegătorilor, dar principalele partide au
fost la guvernare. Cum să mai crezi în
promisiunile lor?

Profesorii chiar asta fac acum< nu
renunță la grevă pentru că nu cred în
promisiunile pe care le face guvernul.
PSD ;i PNL nu pot miza pe discursuri
electorale ca partidele de opoziție, USR
;i AUR. Că altele nu avem. 

PSD a găsit o ;mecherie. Își
denume;te tendința spre suveranism,
"patriotism economic". Este important
de urmărit cât de departe va merge pe
linia acestui tip de naționalism după ce
Marcel Ciolacu va prelua conducerea
guvernului. 

Se dă ca dată a demisiei lui Nicolae
Ciucă, vineri, 9 iunie. Cu rotativă sau
fără rotativă, problemele se adună. Cât
se poate extinde paleta nemulțumirilor?
Până la explozia finală, demisia
guvernului. Nu este exclus ca lucrul
acesta să se întâmple când în fruntea
guvernului se va afla un prim ministru
social-democrat. Adică se va deschide
calea unei noi coaliții de dreapta? Orice
este posibil. 

Editorial

       Senatul a adoptat tacit proiectul de
lege prin care din 2024 și până în 2026
vor beneficia de vouchere de vacanță în
valoare de 1.450 de lei și angajații din
privat. Votul final va fi dat de Camera
Deputaților. Sumele corespunzătoare
voucherelor de vacanță se alocă anual,
din bugetul de stat, din impozitele pe
venit plătite de fiecare angajat, se arată în
propunerea legislativă semnată de 130
de parlamentari PNL, PSD și UDMR.
       Modalitatea de plată a sumelor care
reprezintă contravaloarea voucherelor de
vacan\[ va fi stabilită de Guvern, în
maximum 30 de zile de la promulgarea
legii de către președintele României.
       În termen de 5 zile de la primirea
sumelor în cont, angajatorii vor vira
sumele către unitățile emitente cu care
au încheiate contracte, care vor transfera

beneficiarilor valoarea nominală a
voucherelor de vacanță. „În România,
costul fiscal pe angajat, de 40,85%, este
cel mai ridicat din Uniunea Europeană,
unde se înregistrează o medie de 26%,
27%. În țara noastră, 25% reprezintă doar
contribuția la CAS, la care se adaugă 10%
impozitul pe venituri din salarii și alte
taxe. Fiscalitatea ridicată atrage după sine
și un grad de colectare redus”, se arat[ ̀ n
expunerea de motive.  
       ~n document se mai arat[ c[, „pentru
sectorul bugetar a fost instituită măsura
prin care angajații din acest sector
beneficiază, printre altele, și de vouchere
de vacanță, în sum[ de 1.450 1ei anual”.
Deoarece exist[ situații în care o persoană
are mai multe locuri de munc[ s-a
prevăzut ca angaja\ii  s[ poat[ alege de la
care s[ primească voucherele.

Senatul a adoptat proiectul 
pentru acordarea voucherelor

D. P[curaru

       La dezbaterea "Cancer Survivor",
premierul Nicolae Ciucă a pledat pentru
o reformă profundă a sistemului medical
astfel ca România să fie adusă în rândul
statelor în care "un diagnostic de cancer
nu reprezintă o condamnare la moarte".
       “Toate autorităţile statului trebuie să
lucreze împreună astfel încât să facem
mai bună viaţa pacienţilor şi să nu-i
împovărăm cu problemele sistemului de
sănătate. Autorităţi şi decidenţi toţi
trebuie să fim deschişi soluţiilor
inovatoare, atenţi la recomandările
specialiştilor şi mai ales la nevoile
pacienţilor. Nu avem responsabilitate
mai importantă decât garantarea
dreptului la sănătate pentru to\i cetăţenii
acestei ţări", a transmis premierul Ciucă,
în mesajul prezentat de şeful Cancelariei
prim-ministrului, Mircea Abrudean. ~n

mesajul s[u, premierul a reiterat
angajamentul Guvernului de a depune
toate eforturile pentru a aduce România
în rândul statelor în care un diagnostic
de cancer nu reprezintă o condamnare
la moarte. "Sunt probleme care trenează
de decenii întregi. (...) Ne trebuie o
abordare integrată, dar şi programe
ţintite. Nu trebuie să ne uităm doar în
interiorul României, ci putem să luăm
exemple de la cei care au reuşit în alte
state şi putem face în aşa fel încât să fim
primii care implementăm principiile
asumate prin Planul european contra
cancerului”, a ad[ugat Ciuc[.  
       Dezbaterea a fost organizată de
senatorul PNL Nicoleta Pauliuc, sub
egida Zilei Naţionale a Supravieţuitorilor
de Cancer şi sub Înaltul Patronaj al
Preşedintelui României.

Ciuc[< Autorităţile să lucreze 
împreună pentru bolnavii de cancer

       Comisia European[ a anun\at
prelungirea cu un an a suspend[rii taxelor
la import, a contingentelor şi a măsurilor
de apărare comercială aplicabile
exporturilor ucrainene către UE.
       “Această dovadă puternică a
sprijinului ferm pe care UE îl acordă
Ucrainei va contribui la atenuarea situaţiei
dificile cu care se confruntă producătorii
şi exportatorii ucraineni din cauza
agresiunii militare neprovocate şi
nejustificate a Rusiei”, se arat[ `ntr-un
comunicat al Comisiei Europene. 
       Astfel, UE elimină treptat, până la 15
septembrie 2023, măsurile preventive
excepţionale şi temporare adoptate la 2
mai 2023 cu privire la importurile de grâu,
porumb, seminţe de rapiţă şi de floarea-
soarelui din Ucraina. 
       Aceste măsuri temporare şi specifice
au fost adoptate din cauza blocajelor
logistice legate de aceste produse în
Bulgaria, Ungaria, Polonia, România şi
Slovacia. 
       Eliminarea treptată va permite
realizarea unor îmbunătăţiri semnificative
ale culoarelor de solidaritate şi abordarea
provocărilor legate de transportarea
cerealelor din Ucraina pentru sezonul
curent de recoltă.

Avantajele acordate
Ucrainei, prelungite

Liderii Formatului Bucure;ti 9 
sus\in aderarea Ucrainei la NATO
Iohannis< Rusia, cea mai mare amenin\are la adresa securit[\ii europene ;i euroatlantice

Paleta nemulțumirilor se extinde

       PSD a depus la
Parlament un proiect de lege
pentru abrogarea pensiilor
parlamentarilor, pentru a
elimina inechitățile din
sistemul de pensii și pentru
„o reașezare pe baze solide a
sistemului de pensii”. Potrivit
proiectului sunt vizate
inclusiv pensiile aflate `n
plat[.
       Începând cu anul 2015, parlamentarii
beneficiază de o „indemnizație pentru limită de
vârstă” calculată prin raportare la numărul lunilor
de mandat. Această indemnizație nu exclude însă
posibilitatea ca deputații și senatorii să încaseze o
pensie pentru limita de vârstă, calculată după
normele sistemului public de pensii bazat pe
contributivitate, se arată în expunerea de motive a
proiectului. „Am depus astăzi în Parlament o
inițiativă legislativă care prevede eliminarea
pensiilor speciale ale parlamentarilor. Este un gest
normal să îți elimini propriile privilegii ca să ai
autoritatea morală să discuți despre veniturile altor
categorii care trebuie să aibă aceeași soartă. Din
motive știute doar de cei care au făcut PNRR-ul,
pensiile speciale ale parlamentarilor erau ocolite de
reforma pensiilor speciale, însă toată societatea
așteaptă acest lucru din partea politicienilor. Am
avut discuții cu mulți dintre colegi, dar mai ales cu
oamenii care ne-au dat votul, iar concluzia e simplă<
nu mai e timp de scuze sau acuze. Este timpul pentru
vot! Eliminarea pensiilor deputaților și senatorilor
este o prioritate!”, a spus Alfred Simionis, liderul
grupului PSD din Camera Deputaților.

PSD vrea eliminarea
pensiilor
parlamentarilor

      Mar\i, ambasadorul Federaţiei Ruse la
Bucureşti, Valeri Kuzmin, a declarat că autorităţile
române nu sunt atât de dure în relaţiile cu Rusia
ca alte state membre NATO şi, din punctul de
vedere al Moscovei, rămâne o uşă întredeschisă
pentru relaţii în viitor. Valeri Kuzmin a spus că
astăzi, relaţiile dintre România şi Rusia sunt mai
corecte decât cu alte ţări din NATO. „Noi vedem
aceasta. 
      România poate considera că şi Rusia va
respecta Convenţia de la Viena cu privire la
relaţiile diplomatice”, a menţionat ambasadorul
rus.  Ambasadorul a constatat că în România,
unde sunt peste 20 de zile dedicate culturii şi
limbilor minorităţilor, nu există nicio zi pentru a
marca cultura şi limba rusă. „Asta nu este
rezultatul unei operaţiuni speciale sau ceva de
genul acesta. Pur şi simplu nu există. În ciuda
acestui fapt, am încredere că va veni o zi când
relaţiile de cooperare în plan umanitar, cultural,
artistic, muzical vor renaşte, iar în calendarul
oficial al României va figura o zi a limbii şi culturii
ruse”, a declarat Valeri Kuzmin.
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Dacă proiectul de OUG
privind ajutorul pentru
secetă va fi aprobat în forma
actuală, fermierii vor fi
dezavantajaţi, atrage atenţia
Alianţa pentru Agricultură
şi Cooperare.

„OUG trebuie aprobată cu
un cuantum total de 869.600,00
mii lei conform art 14 din OUG
lansat în consultare publică şi
semnată de toate ministerele de
resort, dar cu precizarea că
trebuie modificată Anexa 1 –
Cererea de plată a grantului
acordat produc[torilor agricoli
care au înfiinţat culturi în
primăvar[ anului 2022 şi au fost
afectate de seceta pedologic[
din perioada martie-
septembrie, prevăzută la pag 10
astfel< în tabelul de calcul este
corect şi necesar să fie eliminată
coloana 3 (Suprafaţa calamitată
(ha)), deoarece col (3) din cerere
este echivalentul col (6) din
Procesul verbal – PV de
constatare şi evaluare a
pagubelor.
Coloana 6 din PV constatare
reprezintă suprafaţa calculată,
la care s-a aplicat deja procentul
de calamitare. Atragem atenţia
că dacă OUG se aprobă în forma
propusă fermierii vor fi
dezavantajaţi, aplicându-se
procentul de calamitare de 2
ori”, se arată într-o scrisoare
deschisă transmisă de
organizaţia agricolă premierului
Nicolae Ciucă.

Zilele trecute consemnam în
coloanele ziarului nostru
Informaţia Zilei faptul că
proiectul hotărârii de guvern
supus dezbaterii publice
menţionează aspecte referitoare
la reducerea cu peste 66% a
sumei iniţiale de 1.000 de lei
propusă ca despăgubire pentru
fiecare hectar de cultură
agricolă calamitată ca urmare
se secetei prelungite şi a
căldurilor excesive din vara

anului 2022.
În plină campanie de

întreţinere a culturilor de
primăvară, dar şi de pregătire a
secerişului pentru culturile de
toamnă, fermierii afectaţi de
seceta prelungită şi de căldurile
excesive din vara anului 2022,
se văd în situaţia de a înregistra
pierderi majore, în urma
diminuării sumei propuse ca
despăgubire pentru culturile de
primăvară înfiinţate în anul
2022.
Având în vedere şi
imposibilitatea valorificării
producţiei obţinute la unele
culturi, în mod expres la cele de
toamnă, fermierii români
afectaţi de secetă şi căldurile
excesive sunt disperaţi, în pragul
campaniei de recoltat.

Reamintim faptul că, la nivel
naţional sunt confirmate ca
fiind calamitate în diferite

procente, peste un milion de
hectare de culturi de primăvară
înfiinţate în anul 2022, din care
peste 70.000 de hectare sunt
confirmate ca fiind calamitate
la noi în judeţ. Inventarierea
suprafeţelor şi stabilirea
gradului de calamitare în judeţ
a fost făcută de două comisii de
evaluare stabilite prin ordin al
prefectului Radu Roca.

Pentru a avea o imagine
asupra modului în care fermierii
sătmăreni au primit vestea
reducerii la o treime, de la 1000
lei/ha la 336 lei/ha a sumei
maxime propuse ca despăgubiri
de secetă pentru culturile de
primăvară 2022, am contactat
câţiva fermieri.

Opinii ale fermierilor

Daniel Frei, fermier implicat
atât în producţia vegetală

pentru a asigura furajele
necesare animalelor pe care le
deţine în fermă, cât şi în
producţia de lapte, s-a dovedit
dezamăgit. De la acesta am aflat
că, la nivel naţional, fermierii
implicaţi exclusiv în producţia
vegetală, pregătesc un miting de
protest la care vor fi chemaţi să
participe toţi fermierii,
indiferent de domeniul de
activitate, pentru a protesta
împotriva politicilor păguboase
aplicate fermierilor şi în această
speţă. Uniunea de Ramură
Naţională a Cooperativelor din
Sectorul Vegetal – UNCSV, a
înaintat deja Guvernului o
notificare, prin care îşi exprimă
nemulţumirea faţă de modul în
care sunt tratate aspectele ce
privesc despăgubirile de secetă
pentru culturile de primăvară
2022, fiind menţionat şi faptul
că, neacordarea sumelor

promise imediat după
inventarierea suprafeţelor
calamitate, adică 1.000 de lei
pentru fiecare hectar calamitat
sută la sută, vor urma ample
acţiuni de protest în perioada
ce vine. Interlocutorul a
menţionat şi faptul că luarea
unei decizii prin care să se
reducă la 30% suma propusă în
cursul anului 2022 ca
despăgubiri poate duce la
faliment sectorul vegetal, dar şi
o bună parte a sectorului de
creştere a animalelor. În
perioada imediat următoare,
spunea interlocutorul nostru,
expiră termenul de restituire a
granturilor contractate de
fermieri, iar acum, în actualele
condiţii, nu vor avea din ce să
restituie creditele contractate.
Unii mizau pe sumele ce li se
cuvin ca despăgubiri de secetă.

Vasile Cherecheş, fermier
din comuna Apa, este de părere
că toată lumea vrea bani, în mod
justificat, numai că sunt tot mai
mici sumele care vin să
completeze conturile din care
ar urma să se facă plăţi. Toate
domeniile sunt importante,
indiferent că vorbim despre
învăţământ, sănătate,
agricultură sau alte asemenea.
Ţara este săracă, vistieria este
goală, iar guvernanţii au făcut
şi fac promisiuni în majoritatea
lor, fără acoperire. Cu siguranţă,
spunea interlocutorul nostru,
într-un final se vor găsi soluţii
de a asigura bani, dar exclusiv
prin impunerea unor dări
suplimentare precum majorarea
accizei la carburanţi, scumpirea
produselor alimentare şi câte
altele. În acest fel, fermierii şi
consumatorii vor suporta nişte
sume care ar urma să fie
acordate ca despăgubiri,
inclusiv petru pagubele
provocate de secetă în cursul
anului 2022.

Ciprian Mureşan, şef de
asociaţie în Zona Carei, Tăşnad

şi Andrid, spunea că anul
agricol 2023 se va dovedi unul
dificil şi imprevizibil. După
reducerea la jumătate,
comparativ cu anul precedent a
preţului la seminţele de rapiţă,
scăderea preţurilor de
valorificare a produselor
agricole obţinute în condiţiile
anului precedent ca urmare a
invaziei de cereale din Ucraina,
iată o altă lovitură, reducerea la
o treime a valorii maxime
propuse ca despăgubiri de
secetă pentru culturile de
primăvară ale anului 2022.
Există aproape certitudinea că
nimeni nu mai are interese de a
sprijini agricultura românească,
nici măcar la Bruxelles nu se
poate interveni. Susţinerea
lipseşte. O mare problemă o
reprezintă în prezent inclusiv
evoluţia preţurilor cerealelor,
care sunt dictate de bursa
cerealelor, indiferent de
condiţiile în care acele produse
au fost obţinute, cu respectarea
unor standarde pretenţioase de
calitate. Doar vremea este aceea
care mai ţine cu fermierii în
general şi cu cei sătmăreni în
special, dar acest lucru nu este
suficient pentru a evita
ajungerea agriculturii în pragul
prăpastiei. S-ar pune astfel sub
semnul incertitudinii siguranţa
alimentară a Europei şi nu
numai.

Un fermier care a dorit să
nu-i dăm numele în ziar, este de
părere că reducerea la doar 30%
a sumei promise în anul 2022
ca despăgubire, cu luarea în
seamă a gradului de calamitare,
este un atentat la siguranţa
fermierilor, un demers care,
poate conduce agricultura,
indiferent că facem vorbire
despre sectorul vegetal şi/sau
zootehnie, la colaps. Oare are
cineva asemenena intenţii?
Greu de crezut, dar nu este
exclus.

Ioan Aniţaş

Nemulțumiți că ajutorul de secetă s-a redus cu 
două treimi, fermierii se pregătesc de proteste
Ajutorul de secetă pentru vara anului 2022 s-a redus de la 1.000 de lei/ha calamitat, la 335 lei/ha, prin Ordonanță de Urgență

Daniel Frei anunță că se pregăte;te un miting de protest la care vor fi chemaţi să participe 
toţi fermierii, indiferent de domeniul de activitate

Protestul public organizat
la Bruxelles, în data de 23 de
mai, de Alianţa pentru
Agricultură şi Cooperare,
alături de alte organizaţii ale
fermierilor din Polonia,
Ungaria, Cehia şi Slovacia, îşi
arată eficienţa, se arată într-
un comunicat trimis pe
adresa redacţiei de Alianţa
pentru Agricultură şi
Cooperare, pe care îl redăm
mai jos.

Comisia Europeană a decis, pe
5 iunie 2023, prelungirea
interzicerii importurilor de cereale
din Ucraina, pentru ţările din Estul
Europei, până la data de 15
septembrie 2023. România
rămâne 100% alături de Ucraina
prin menţinerea tranzitului prin
ţara noastră a mărfurilor agricole
din ţara vecină, greu încercată de
efectele agresiunii ruseşti. Singura
restricţie vizează vânzarea acestor

materii prime agricole pe teritoriul
României, pentru a permite
fermierilor noştri să îşi valorifice
propriile recolte.

Alianţa pentru Agricultură şi
Cooperare îi asigură pe toţi
fermierii români că principalul său
obiectiv este reprezentarea

pragmatică şi realistă a intereselor
fiecărui agricultor, atât la nivel
naţional, în comunicarea cu
decidenţii politici şi administrativi,

cât şi la nivel european, în dialog
cu Comisia Europeană şi
Parlamentul European.
Apartenenţa României, prin
intermediul AAC, la COPA-
COGECA, organizaţia europeană
a fermierilor şi cooperativelor, îşi
dovedeşte, de asemenea, scopul şi
eficienţa. Fermierii români pot
conta pe noi!

Alianţa pentru Agricultură şi
Cooperare îi asigură pe
consumatorii români că lupta
noastră este comună, pentru
asigurarea securităţii alimentare a
României. Dacă vom avea fermieri
care pot produce şi mai apoi îşi pot
vinde recolta la preţuri care să îi
ţină pe linia de plutire înseamnă
că, în orice condiţii, românii vor
avea pâine pe masă. Fără fermieri
nu există securitate alimentară şi
fără fermieri nu există un viitor
pentru satul românesc!

Atragem atenţia
responsabililor politici din Guvern
şi Parlament că sunt încă foarte

multe probleme de rezolvat şi că
această decizie de interzicere
temporară a importurilor nu
rezolvă nimic dacă nu este
prelungită şi însoţită de decizii
curajoase şi responsabile. Vom
vorbi foarte curând despre toate
acestea! Problemele fermierilor
sunt departe de a fi rezolvate iar
Alianţa pentru Agricultură şi
Cooperare va continua să se
implice în găsirea de soluţii pentru
depăşirea situaţiei grele în care se
află sectorul agroalimentar
naţional!

În numele membrilor
organizaţiilor membre ale AAC,
semnează< Ionel Arion –
Preşedinte Federaţia Naţională
PRO AGRO> Nicolae Vasile –
Preşedinte Liga Asociaţiilor
Producătorilor Agricoli din
România (LAPAR)> Mircea Băluţă
– Preşedinte Uniunea de Ramură
Naţională a Cooperativelor din
Sectorul Vegetal (UNCSV)> Vlad
Macovei – Asociaţia Forţa
Fermierilor (AFF).

Fermierii români au protestat la Bruxelles dar ;i în mai multe ora;e din țară

Comisia Europeană a prelungit până în 15 septembrie interzicerea 
importurilor pentru cerealele din Ucraina
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Barajul care alimenteaz[
centrala nuclear[ Zaporojie a
fost aruncat `n aer, Rusia ;i
Ucraina se acuz[ reciproc. ~ntre
timp, Kievul a confirmat c[ are
arme suficiente pentru
contraofensiv[ ;i c[ solda\ii s[i
avanseaz[ `ncet, dar sigur `n
zona Bahmut. De asemenea,
Kievul a anun\at c[ distrugerea
barajului nu va opri
contraofensiva ucrainean[. 

Mai multe sate au fost
"complet sau în parte" inundate
în Ucraina după distrugerea
parţială a barajului hidrocentralei
Kahovka de pe fluviul Nipru, în
regiunea Herson ocupată de
Rusia, iar locuitorii sunt evacua\i,
a anunţat marţi un responsabil
ucrainean, informează AFP, citat[
de Agerpres. 

"Circa 16.000 de persoane se
află în zona critică", a anunţat
mar\i pe reţelele sociale
Oleksandr Prokudin, şeful
administraţiei militare a regiunii
Herson.

Armata ucraineană a acuzat
Rusia într-un comunicat că se află
în spatele exploziei de la
hidrocentrala Kahovka.
Preşedintele Zelenski a convocat
de urgenţă consiliul său de
securitate, a anunţat şeful
administraţiei prezidenţiale
ucrainene Andrii Iermak, care a
denunţat o ''crimă de război''.

Un purtător de cuvânt al
armatei ucrainene a declarat că
scopul Rusiei a fost de a împiedica
trupele ucrainene să traverseze
râul Nipru pentru a ataca forţele
de ocupaţie ruseşti.

‘În această seară, la ora 02<50,
teroriştii ruşi au efectuat o
detonare internă a structurilor
centralei energetice Kakovskaia.
Aproximativ 80 de localităţi se
află în zona inundată'', a declarat
Zelenski după o reuniune de
urgenţă cu înalţi oficiali.

“Facem totul pentru a salva
oamenii'', a scris el pe aplicaţia de
mesagerie Telegram, adăugând că
în cadrul reuniunii ''s-a convenit
asupra unui set de măsuri
internaţionale şi de securitate
pentru a trage Rusia la
răspundere pentru acest atac
terorist''. La rândul său,
Kremlinul a denunţat marţi un
act de ''sabotaj deliberat'' din
partea Kievului după distrugerea
parţială barajului, potrivit AFP.

AIEA cere Ucrainei 
;i Rusiei să evite
subminarea
rezervoarelor de r[cire 
a centralei Zaporojie

“Acesta este fără echivoc un
act de sabotaj deliberat al părţii
ucrainene, care a fost planificat şi
executat la ordinul Kievului", a

declarat presei purtătorul de
cuvânt al Kremlinului, Dmitri
Peskov, precizând că respinge
"ferm" acuzaţiile autorităţilor
ucrainene potrivit cărora
Moscova ar fi responsabilă.

Directorul general al Agenţiei
Internaţionale pentru Energia
Atomică (AIEA), Rafael Grossi,
a făcut apel marţi la Ucraina şi
Rusia să se abţină de la orice ar
putea submina integritatea
rezervorului care asigură răcirea
reactoarelor centralei nucleare de
la Zaporojie, relatează Reuters ;i
Agerpres.

Potrivit lui Grossi, deşi mai
există şi alte câteva surse
alternative, centrala trebuie să
dispună de apă suficientă pentru
răcirea reactoarelor timp de
"câteva luni", apă pe care şi-o
asigură dintr-un rezervor situat
în amonte de lacul de acumulare
de la Kahovka.

"De aceea este vital ca acest
rezervor să rămână intact. Nu
trebuie făcut nimic care să-i
submineze integritatea. Fac apel
la toate părţile să asigure că nu se
face nimic pentru a submina acest
lucru", a subliniat directorul
general al AIEA.

Conducerea celei mai mari
centrale nucleare din Europa,
aflată în prezent sub ocupaţie
rusă, a afirmat că distrugerea
parţială a barajului nu reprezintă
deocamdată o ameninţare pentru
instalaţie. Secretarul general al
NATO, Jens Stoltenberg, s-a
declarat scandalizat de atacul
împotriva barajului, atac ce
"demonstrează încă odată",
potrivit lui, "brutalitatea
războiului dus de Rusia",
informează AFP, citat[ de
Agerpres. 

Distrugerea barajului
Kahovka "pune în pericol mii de
civili şi cauzează grave distrugeri

mediului", a scris Stoltenberg pe
Twitter.

Cancelarul federal german
Olaf Scholz a declarat marţi că
atacul împotriva barajului din
Ucraina conferă războiului
declanşat de Rusia "o nouă
dimensiune", informează AFP,
potrivit Agerpres.

"Aceasta este, de asemenea,
ceva ce se înscrie în multe dintre
crimele pe care le-am văzut în
Ucraina, care au fost comise de
soldaţi ruşi şi care fac parte dintr-
un mod de a duce războiul, (mod)
ce a vizat întotdeauna ţinte civile
- oraşe, sate, spitale, şcoli,
infrastructuri", a subliniat Scholz.
Referitor la centrala Zaporojie,
Scholz a declarat că "aceasta
rămâne un subiect pe care îl
tratăm cu atenţie şi preocupare".
"Ne străduim să evităm o situaţie
periculoasă şi îndemnăm din nou
toate părţile implicate să ţină cont
de aceasta în acţiunile lor", a
adăugat cancelarul federal
german.

El subliniaz[ c[ dinamitarea
barajului "arată încă o dată cât de
tare trebuie europenii să fie de
partea Ucrainei", a subliniat Olaf
Scholz.

Prigojin calific[ drept
“elucruba\ii” bilan\urile
Moscovei privind
pierderile ucrainenilor

Mar\i, Ministerul britanic al
Ap[r[rii a raportat o "creştere
substanţială a luptelor în
numeroase sectoare pe frontul"
din Ucraina în ultimele 48 de ore.
În comunicat nu au fost oferite
detalii şi nici nu s-a precizat dacă
luptele erau legate de o
contraofensivă ucraineană
aşteptată împotriva trupelor ruse
care au ocupat o mare parte din

ţară.
Ministerul britanic a raportat,

de asemenea, că disputa dintre
grupul paramilitar rus Wagner şi
armata rusă a atins un "nivel fără
precedent".

Distrugerea de către Rusia a
hidrocentralei de la Kahovka
confirmă faptul că forţele
Moscovei ''trebuie să fie alungate''
din întreaga Ucraină, a afirmat
marţi preşedintele ucrainean
Volodimir Zelenski, potrivit
Reuters.

“Terorişti ruşi. Distrugerea
barajului hidrocentralei de la
Kahovka doar confirmă pentru
întreaga lume că ei trebuie să fie
alungaţi din fiecare colţ al
teritoriului ucrainean'', a scris
Zelenski pe aplicaţia de mesagerie
Telegram.

''Nici măcar un singur metru
nu trebuie să fie lăsat în mâinile
lor, pentru că ei folosesc fiecare
metru pentru teroare'', a adăugat
şeful statului ucrainean.

Şeful grupului paramilitar
Wagner, Evgheni Prigojin, a
declarat marți că bilanţurile
privind pierderile ucrainene pe
care le prezintă Moscova sunt
„niște elucubraţii”. Oficialii
ministerului rus al apărării au
anunțat că au respins două
ofensive majore în două zile,
omorând 1.500 de soldați
ucraineni. 

“Nu sunt decât nişte
elucubraţii”, a calificat Prigojin,
într-un mesaj pe Telegram,
bilanțurile prezentate de armata
rusă, potrivit AFP, preluată de
Agerpres. 

Ministerul apărării de la
Moscova a afirmat că a respins
două ofensive ucrainene de mare
anvergură, duminică şi luni, în
sudul Donbasului, şi că a ucis
“peste 1.500 de militari ucraineni”
şi a distrus “28 de tancuri”.

Conducerea celei mai mari centrale nucleare din Europa, aflată în prezent sub ocupaţie rusă, a 
afirmat că distrugerea parţială a barajului nu reprezintă deocamdată o ameninţare pentru instalaţie

      În cursul nopții de luni spre
marți, în jurul orei 02.00, în
Punctul de Trecere a Frontierei
Petea s-a prezentat pentru a ieși
din țară, călătorind într-un
microbuz înmatriculat România,
un cetățean român care la
controlul de frontieră a prezentat
un pașaport emis de autoritățile
române. Cu ocazia formalităților
pentru ieșirea din România, la
verificările efectuate, polițiștii de
frontieră au observat că persoana
care s-a prezentat la control este
alta decât cea din pașaport. Din
primele verificări s-a constatat că
în PTF Petea s-a prezentat un
cetățean român în vârstă de 20 de
ani, din județul Harghita. Însă
documentul de călătorie înmânat

la control aparține cumnatului
său. Tânărul a declarat că dorea
să ajungă în Germania pentru a
munci, dar, la plecare, a constatat
că documentul său este
deteriorat.
      De teamă că nu va putea ieși
din țară cu propria carte de
identitate, a luat cu împrumut
pașaportul cumnatului său,
document pe care l-a prezentat la
controlul de frontieră de îndată
ce a ajuns pe aliniamentul de
control.
      În acest caz, se efectuează
cercetări sub aspectul săvârșirii
infracțiunilor de tentativă la
ieșirea din țară prin trecere ilegală
a frontierei de stat și fals privind
identitatea.

Un tânăr din Harghita 
a crezut că poate să treacă 
prin Petea cu buletinul
cumnatului

      În cursul nopții trecute, în
jurul orei 23.30, în Punctul de
Trecere a Frontierei Halmeu,
județul Satu Mare, s-a prezentat
pentru control un cetățean
român, în vârstă de 29 de ani, din
județul Maramureș, conducând
un autoturism Kia Sorento,
înmatriculat în Marea Britanie.
      Cu ocazia formalităților
pentru ieșirea din țară, la
verificările efectuate, polițiștii de
frontieră, cu sprijinul lucrătorului
Frontex, au constatat că mașina

figurează ca fiind căutată de
autoritățile din Spania. Tânărul a
declarat că a cumpărat mașina în
cursul lunii aprilie, de la un
cetățean român, și nu știa nimic
despre faptul că ar fi fost
semnalată furată. Autovehiculul,
în valoare de aproximativ 10.000
lei, a fost indisponibilizat la sediul
instituției până la finalizarea
cercetărilor.
      În acest caz, se efectuează
cercetări sub aspectul săvârșirii
infracțiunii de tăinuire.

Maşină furată în Spania,
găsită la Vama Halmeu

      În 2 iunie, polițiștii din cadrul
Poliției Municipiului Carei -
Biroul de Investigații Criminale
au fost sesizați de către un bărbat,
de 30 de ani, din Carei, despre
faptul că ar fi fost agresat fizic de
un tânăr, de 27 de ani, din județul
Satu Mare.
      Mai mult, același tânăr ar fi
agresat și o femeie, de 29 de ani,
tot din Carei, căreia i-ar fi sustras,
fără drept, telefonul mobil.
      Ca urmare a verificărilor
efectuate în cauză, polițiștii au
stabilit faptul că cele sesizate se
confirmă.

      Față de tânărul de 27 de ani,
s-a luat măsura reținerii pentru
24 ore, acesta fiind depus la
Centrul de Reținere și Arestare
Preventivă al Inspectoratului de
Poliție Județean Satu Mare. Fiind
prezentat instanței, față de acesta
instanța a emis mandat de
arestare preventivă pe o perioadă
de 30 de zile.
      În cauză, cercetările continuă,
sub directa coordonare a
Parchetului de pe lângă
Judecătoria Carei, pentru
stabilirea întregii activități
infracționale a tânărului. 

Pe străzile din Carei 
se fură telefoane mobile și sunt
agresați oameni

ANUNȚ
      Unitatea administrativ teritorială Păulești din județul Satu
Mare anunță   publicarea   documentelor   tehnice   ale   cadastrului
pentru sectoarele   cadastrale   nr.   75,   76,   77,   78,   79   începând
cu   data   de 13.06.2023 pe o perioadă de 60 de zile, la sediul
Primăriei Comunei Păulești, conform art. 14 alin (1) și (2) din
Legea cadastrului și a publicității   imobiliare   nr.   7/1996,
republicată   cu   modificările   și completările   ulterioare.   Cererile
de   rectificare   ale   documentelor tehnice vor putea fi depuse la
sediul primăriei și pe site-ul Agenției Naționale de Cadastru și
Publicitate Imobiliară. 

      Polițiștii din cadrul
Inspectoratului de Poliție
Județean Satu Mare au
desfășurat în perioada 1-5 iunie
a.c., activități de menținere a
unui climat de ordine și
siguranță publică, aplicând
peste 730 de sancțiuni
contravenționale. 

      Astfel, polițiștii din cadrul
Inspectoratului de Poliție
Județean Satu Mare care au
acționat pentru prevenirea
faptelor antisociale și pentru

efectuarea unor activități de
supraveghere, fluidizare și
control al traficului rutier în
județ, au aplicat peste 730 de
sancțiuni contravenționale, în
valoare de aproximativ 200.000
de lei. 
      De asemenea, polițiștii au
aplicat măsura complementară
de suspendare a dreptului de a
conduce în cazul a 42 de
conducători auto.
      Exemple<
• 28 de conducători auto, cu
vârste cuprinse între 19 și 61 de

ani, au circulat cu viteze cuprinse
între 101-158 km/h, pe sectoare
de drum cu viteza maximă
admisă de 50, 70, 90,  respectiv
100 km/h.
• Șase conducători auto, cu vârste
cuprinse între 22 și 52 de ani, au
fost identificați în trafic, în timp
ce efectuau manevra
neregulamentară de depășire, pe
tronsoane de drum unde
depășirea este interzisă.
• Șapte bărbați, cu vârste cuprinse
între 28 și 66 de ani, au fost
depistați, în trafic, conducând

autoturisme, după ce au
consumat băuturi alcoolice.
Testările cu aparatul alcooltest,
au relevat rezultate cuprinse între
0,04 și 0,18mg/l alcool pur în
aerul expirat.
• La data de 02 iunie a.c., în jurul
orei 01.50, un bărbat, de 44 de
ani, din județul Maramureș a
condus un autoturism și ajuns în
fața semaforului electric aflat în
funcțiune, nu a respectat
semnificația culorii  roșu a
acestuia continuându-și
deplasarea.

Satu Mare< 730 de șoferi amendați în minivacanța de Rusalii

      În perioada 1-5 iunie, polițiștii
din cadrul Inspectoratului de
Poliției Județean Satu Mare au
desfășurat activități specifice
pentru respectarea normelor de
conviețuire socială, privind
prevenirea și combaterea
cerșetoriei și a fenomenelor care

generează insecuritatea stradală.
      Astfel, în urma activităților
întreprinse, polițiștii au aplicat 376
de sancțiuni contravenționale,
conform prevederilor Legii nr.61
din 1991, în valoare de
aproximativ 130 000 de lei.     

376 de amenzi date pentru 
cerșetorie în Satu Mare

Barajul care alimenteaz[ cea mai mare 
central[ nuclear[ din Europa, aruncat 
`n aer, iar Rusia și Ucraina se acuză reciproc
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Stocul de masă lemnoasă
pe picior, în pădurile
României, este de 2,3
miliarde metri cubi, iar
paradoxul românesc este că,
deşi producem de trei ori mai
mult decât consumăm, ne
confruntăm în continuare cu
sărăcia energetică, arată o
analiză a Asociaţiei
Industriei Lemnului (AIL) -
Prolemn.

În luna aprilie a acestui an,
Prolemn a invitat reprezentanţii
sectorului să răspundă la un
chestionar privind situaţia
actuală. La sondaj au răspuns 146
de persoane, reprezentând agenţi
economici care activează în
silvicultură, prelucrarea primară
a lemnului, fabricarea mobilei,
dar şi din instituţii şi autorităţi
publice sau ONG-uri.

Factori care cauzeaz[ 
criza ̀ n sectorul lemnului

Potrivit cercetării, 88% dintre
respondenţi sunt de părere că
sectorul lemnului din România
traversează o perioadă de criză,
generată de o combinaţie de
factori< preţurile prea mari pentru
sortimentele industriale de lemn
şi volumul redus al ofertei>
costurile de producţie din ce în
ce mai ridicate, ca urmare a
creşterii preţurilor tuturor
inputurilor (utilităţi, forţă de
muncă, materie primă)>
reducerea cererii agregate pe piaţa
internă şi internaţională.

"Acest cumul de factori a
generat o furtună perfectă, care a
oprit deja o treime din producţia
industrială şi a ridicat preţurile
cu aproape 70% în ultimii doi ani.
Poate cel mai clar indicator a fost
criza lemnului de foc din sezonul
rece 2022-2023. În contextul
lipsei de resursă şi a preţurilor
necompetitive pe piaţa internă,
OUG 134/2022 prin care preţurile
lemnului de foc au fost plafonate
a generat imediat penurie în piaţă,
a creat condiţii pentru comerţ
ilicit într-un domeniu vulnerabil,
a dus la o recrudescenţă a tăierilor
ilegale pentru asigurarea
confortului termic al populaţiei -
peste 3,5 milioane de gospodării
depind de lemn pentru încălzire

în România. Paradoxul românesc<
producem de trei ori cât
consumăm, dar ne confruntăm
cu sărăcie energetică.  Jumătate
din gospodării depind de lemnul
de foc şi nu au alternative - de 30
de ani se vehiculează soluţii
bazate pe gaze naturale sau, mai
nou, alte surse regenerabile, dar
investiţiile în comunităţile rurale
lipsesc aproape cu desăvârşire",
este de părere preşedintele
Prolemn, Cătălin Tobescu, citat
de Agerpres.

Preţurile din România 
sunt enorme, extrem de 
necompetitive raportat la 
piaţa europeană

În viziunea specialistului,
piaţa lemnului din România este
extrem de distorsionată, în
condiţiile în care pe plan local se
produc 600.000 de tone de peleţi
anual, iar consumul intern este de
aproximativ 200.000 de tone.

"Posibilitatea la nivel naţional
este de cel puţin 25-26 de
milioane de metri cubi anual, dar
recolta se plasează în jurul cifrei
de 19 milioane de metri cubi. Sunt

blocaje administrative care
îngreunează accesul
proprietarilor de păduri la
uzufructul proprietăţii lor, sunt
decizii ale executivului care
afectează activitatea, avem
tranziţia la lemn fasonat care se
desfăşoară cu mare încetineală.
Principalul administrator de
păduri, RNP - Romsilva, a redus
volumul de masă lemnoasă pus
pe piaţă faţă de posibilitatea
stabilită de amenajamentele
silvice, iar preţurile de pornire la
licitaţiile RNP nu respectă
preţurile de referinţă - au ajuns la
un maxim istoric, cu o creştere
de 150% faţă de 2022 şi de
aproape 280% faţă de 2021. De
aceea, preţurile din România sunt
extrem de necompetitive raportat
la piaţa europeană< buşteanul de
gater de fag în Franţa, sortat şi
livrat în fabrică, are un preţ de 80
- 85 de euro/mc, acelaşi preţ cu
cel achiziţionat pe picior în
România, volum brut, înainte de
a fi exploatat şi sortat. Buşteanul
de gater de fag sortat are preţuri
de peste 120 de euro/mc. Aceste
preţuri enorme şi lipsa lemnului
acolo unde este mare nevoie de el
nu doar fac industria românească

mai puţin competitivă, ci
anulează eforturile de combatere
a tăierilor ilegale prin susţinerea
unei pieţe pentru comerţul ilicit
cu lemn", subliniază Tobescu.

Datele Prolemn relevă faptul
că, în România, stocul de masă
lemnoasă pe picior este de 2,3
miliarde metri cubi, în timp ce
suprafaţa pădurilor se află pe un
trend ascendent. Cu toate acestea,
deşi se produce de trei ori mai
mult lemn decât se consumă,
populaţia continuă să se
confrunte cu sărăcie energetică.
"Jumătate din gospodării depind
de lemnul de foc şi nu au
alternative - de 30 de ani se
vehiculează soluţii bazate pe gaze
naturale sau, mai nou, alte surse
regenerabile, dar investiţiile în
comunităţile rurale lipsesc
aproape cu desăvârşire",
consideră organizaţia
profesională.

Asociaţia Industriei
Lemnului - Prolemn este o
organizaţie non-guvernamentală,
apolitică şi non-profit, constituită
în 2020 şi care are, în prezent, 35
de membri - companii din
industria de prelucrare a
lemnului. 

Peste 3,5 milioane de gospodării depind de lemn pentru încălzire în România

Un număr de opt state
membre UE, printre care se află
şi România, cer blocului
comunitar să renunţe la noile
reguli referitoare la gazele şi
noxele de eşapament ale
autoturismelor, pe motiv că
acestea sunt o distragere de la
obiectivul interzicerii vehiculelor
cu motoare pe combustie, un
ultim semn al opoziţiei faţă de
noile norme Euro 7, transmite
Bloomberg.

Cele opt state, Franţa, Italia,
Bulgaria, Cehia, Ungaria,
Polonia, România şi Slovacia,
susţin că se opun noilor reguli
referitoare la gazele şi noxele de
eşapament incluse în aşa-
numitele norme Euro 7, deoarece
acestea ar putea redirecţiona
investiţii cruciale necesare
pentru decarbonizarea
sectorului auto, se arată într-un
document consultat de
Bloomberg. Aceleaşi state adaugă
că regulile pentru vehiculele de
mare tonaj sunt mult prea stricte
şi că data la care ar urma să intre
în vigoare noile reguli ar trebui
amânată. "Ne opunem unor noi
reguli privind noxele din ţeava
de eşapament, inclusiv noi
cerinţe pentru testare şi noi
limite de emisii pentru
autoturisme şi utilitare, deoarece
aceste noi reguli ar direcţiona
investiţiile industriei dinspre
atingerea unei tranzacţii spre
emisii nete zero", susţin ţările
semnatare.

Această iniţiativă vine într-

un moment în care există din ce
în ce mai multe semnale că ţările
UE se apropie de o suprasaturare
de reglementare în domeniul
normelor de mediu, după mai
multe legi concepute să pună
blocul comunitar pe o traiectorie
spre neutralitate climatică până
în 2050. Normele Euro 7 îşi
propun să înăsprească regulile
cu privire la poluatori, alţii decât
CO2, precum oxizi de azot şi
monoxidul de carbon. Ele sunt
concepute să abordeze
particulele poluante rezultate din
frâne şi anvelope.

Germania nu a semnat acest
document, în pofida faptului că
ministrul Transporturilor şi-a
exprimat unele rezerve.

Normele Euro 7 ar urma să
intre în vigoare de la 1 iulie 2025.
Cele opt ţări susţin că este mult
prea devreme şi sunt de părere
că este nevoie de o perioadă de
tranziţie de cel puţin trei ani de
la momentul în care pachetul
este adoptat. Atât Parlamentul
European, cât şi statele membre
negociază în prezent pe baza
propriilor lor poziţii, înainte ca
discuţiile dintre cele două părţi
să înceapă.

Mai mulţi directori de
companii producătoare de
automobile susţin că cele mai
recente măsuri destinate
reducerii emisiilor de CO2 ale
autoturismelor pun o povară
inutilă asupra industriei şi vor
încetini tranziţia la electrificare
a sectorului.

Opt state membre UE, printre 
care şi România, se opun 
noilor reguli referitoare 
la gazele de eşapament

Volumul comerţului cu
amănuntul în Uniunea
Europeană a crescut în aprilie cu
0,1%, comparativ cu luna
precedentă, în timp ce în zona
euro indicatorul a rămas
nemodificat, după un declin în
martie de 0,5% în UE şi de 0,4%
în zona euro, arată datele
publicate marţi de Oficiul
European pentru Statistică
(Eurostat).

În rândul statelor membre
UE pentru care sunt disponibile
datele, cea mai mare creştere a
volumului comerţului cu
amănuntul în aprilie, comparativ
cu luna precedentă, s-a
înregistrat în Croaţia (3,4%),
Luxemburg (3,3%) şi Suedia
(3,1%), cele mai semnificative

scăderi fiind în Slovacia (minus
5,8%), România (minus 3,7%) şi
Slovenia (minus 2,4%).

În UE, vânzările de produse
non-alimentare au crescut cu
0,6%, în timp ce vânzările de
alimente, băuturi şi tutun au
înregistrat un declin de 0,4%, iar
cele de combustibili auto de
2,2%.

Volumul comerţului cu
amănuntul în Uniunea
Europeană a scăzut în aprilie cu
2,9%, comparativ cu perioada
similară din 2022, în timp ce în
zona euro declinul a fost de 2,6%.
România a raportat o scădere
anuală de 0,7% în aprilie, după
un avans de 7,2% în martie.

Slovacia, România şi Slovenia,
cel mai semnificativ declin din
UE al vânzărilor cu amănuntul
în aprilie Comisia Europeană (CE) a

anunţat luni că a decis să nu
prelungească măsuri le  de
sprij in pentru energie,
introduse anul trecut, destinate
să contracareze impactul
preţurilor crescute, după ce
invadarea Ucrainei de către
Rusia a dus la  explozia
preţurilor la petrol şi gaze,
transmite Reuters. 

Măsurile au contribuit la
calmarea pieţelor de energie din
Europa, a informat Executivul
comunitar.

"Comisia Europeană
confirmă că nu va propune o
prelungire a acestor măsuri de
criză" - printre acestea aflându-
se măsuri de reducere a cererii
de energie electrică, plafoane de
venituri  pentru centralele
electrice şi reguli de stabilire a

preţurilor cu amănuntul, a
precizat Bruxelles-ul. 

Preţurile la electricitate au
scăzut acum la mai puţin de 80
euro/MWh, în timp ce preţul
gazelor s-a stabilizat, astfel încât
majorarea preţurilor energiei
electr ice din 2022 este
considerată "mai puţin
probabi lă să aibă loc în
următoarea iarnă", susţine CE.

De asemenea, unele aspecte
ale măsurilor de sprijin pentru
preţurile la energie sunt incluse
în propunerile CE pe termen
mai lung de ajustări structurale
ale pieţei de electricitate -
menite să sporească utilizarea
contractelor de energie cu preţ
fix, să protejeze consumatorii
de creşteri le  de preţ  şi  să
accelereze tranziţia la energia
regenerabilă.

Comisia Europeană nu 
prelungeşte măsurile de sprijin 
pentru preţurile la energie

~n Rom]nia se produce de trei ori mai 
mult lemn decât se consumă, ;i totu;i 
ne confruntăm cu sărăcia energetică 

* 1 dolar canadian 3,4573

* 1 franc elve\ian 5,1136

* 1 EURO 4,9615

* 1 lir[ sterlin[ 5,7558

* 1 dolar SUA 4,6393

* 1 g AUR 292,7061

* 100 forin\i 1,3434

Curs valutar BNR 06.06 SC REMAT SA 
SATU MARE 

Colect[m de;euri reciclabile< fier,
font[, caroserii, carton, folie,

lemn, acumulatori, 
aluminiu, cupru, inox etc.

Pre\urile sunt 
`n func\ie de calitate ;i tonaj.

Efectu[m transport de la
persoane fizice ;i juridice.

Informa\ii la telefon< 0733.070.145

ANUNŢ
În atenţia furnizorilor de servicii medicale, medicamente şi

dispozitive medicale din judeţul SATU MARE

Având în vedere prevederile<
- H.G nr. 521/26.05.2023 pentru aprobarea pachetelor de servicii și
a Contractului Cadru privind condiţiile acordării asistenţei medicale
în cadrul sistemului de asigurări de sănătate 
- Ordinului 1857/441/2023 pentru aprobarea Normelor metodologice
de aplicare  a  Hotărârii Guvernului nr. 521/2023 pentru aprobarea
pachetelor de servicii și a Contractului-Cadru privind condiţiile
acordării asistenţei medicale în cadrul sistemului de asigurări de
sănătate 

Casa Judeţeană de Asigurări de Sănătate SATU MARE face
următoarele precizări<

Contractarea serviciilor medicale pentru toate domeniile de
asistenţă medicală, a medicamentelor şi dispozitivelor medicale
aferente anului 2023 se va desfăşura `n luna iunie, astfel<
- Până în data de 17.06.2023 toţi furnizorii care doresc să continue
sau să intre în relaţie contractuală începând cu 01.07.2023 cu CAS
SATU MARE au obligația să transmită la CAS SATU MARE în
format electronic  cererea ;i documentele necesare contractării.
Documentele existente la nivelul CAS care sunt în termen de
valabilitate nu vor mai fi transmise iar cele noi sau care au fost
actualizate vor fi transmise electronic asumate fiecare prin  semnătura
electronică a reprezentantului legal al furnizorului.

Cererile depuse după data de 17.06.2023 nu vor fi luate în
considerare.
- în perioada 19-30 iunie 2023 se va desfăşura activitatea de negociere
şi încheiere a contractelor pentru anul 2023 pentru toţi furnizorii
de servicii medicale ,medicamente ;i dispozitive medicale.

Informații suplimentare se pot obține accesând pagina de web a
Casei Judeţene de Asigurări de Sănătate SATU MARE la adresa
www.cassam.ro rubrica ANUNȚURI.

Conducerea CAS Satu Mare



Infracțiuni constatate 
în flagrant de către
polițiștii sătmăreni

      Infracțiuni constatate în
flagrant de către polițiștii
sătmăreni în minivacanța de
Rusalii<  
• Un tânăr, de 31 de ani, din
Medieșu Aurit a fost depistat în
trafic, la volanul unui autoturism,
după ce a consumat băuturi
alcoolice. Testarea cu aparatul
alcooltest a relevat valoarea 0, 59
mg/l alcool pur în aerul expirat.
• La data de 2 iunie a.c., polițiștii
au oprit în trafic, în municipiul
Satu Mare, un bărbat, de 34 de
ani, a cărui concentație alcoolică
relevată de testarea cu aparatul
alcooltest a fost de 0,71 mg/l
alcool pur în aerul expirat.
• La data de 02 iunie a.c., un
bărbat, de 50 de ani din Satu
Mare, a condus un tractor în
localitatea Sătmărel, din
municipiul Satu Mare, având
dreptul de a conduce
autovehicule, suspendat.
• Tot la data de 05 iunie a.c., un
bărbat, de 48 de ani din Satu
Mare, a fost surprins de către
polițiști, în trafic, în localitatea
Moin, conducând o
autoutilitară. Din verificările
efectuate, polițiștii au constatat
faptul că bărbatul are dreptul de
a conduce autovehicule,
suspendat.

Cine plăteşte pagubele
produse la mobilierul
stradal din faţa
Palatului
Administrativ?

      Adesea aţi văzut în peisajul
public sătmărean o serie de piese
de mobilier stradal precum<
bănci, aparate de joacă pentru
copii, coşuri de gunoi sau te miri
ce altele, distruse de persoane
care, sub umbra nopţii,  îşi
manifestă “puterea”, dar în egală
măsură incapacitatea de a
manifesta respect faţă de unele
obiecte precum cele menţionate,
amplasate în spaţiul public,
realizate din banii
contribuabililor. Lista unor
asemenea dovezi ale bravadei, ale
incapacităţii de a se manifesta
constructiv în folosul semenilor,
poate fi văzut[ şi pe mai departe.

Pe această temă a bravadei, a
aplecării spre distrugerea unor
bunuri, am fost sunaţi la redacţie
de către mai mulţi cititori ai
ziarului nostru, care au preferat
să nu le dăm numele în ziar, care
printre altele au spus< „Este
supărător faptul că, indivizi
corigenţi la normele de
comportament civilizat, din
motive greu de înţeles, distrug
ceea ce ar însemna un bun public,
realizat inclusiv din contribuţiile
cetăţenilor, sub forma unor
impozite şi taxe locale. Abia au
fost finalizate lucrările de
reabilitare şi modernizare a
Centrului Nou din Satu Mare,
zona care a găzduit recent unele
momente culturale organizate cu
prilejul Zilelor oraşului Satu
Mare, că pagubele produse de
indivizi certaţi cu normele
bunului simţ, sunt evidente.
Ciudat, chiar în vecinătatea
intrării în aşa numitul “Palat
Administrativ” din Piaţa 25
Octombrie, au fost sparte câteva
din plăcile de granit sau indiferent
din ce material ar fi. Este limpede
că nu este vorba despre un
accident, ci despre o intervenţie
voluntară a vreunui tânar care,
sub influenţa alcoolului sau a altor
substanţe, a căutat să braveze,
poate să se răzbune pe cineva,
pentru ceva anume. Cu siguranţă,
folosind un obiect dur, a reuşit să
spargă mai multe plăci. Ne
întrebăm dacă, autorul acestei
distrugeri a fost identificat. Dacă
răspunsul este negativ, am
convingerea că ar trebui să se
impute pagubele, celor de la
Poliţia Locală, persoane care sunt
plătite din bani publici”.

Cornel C.
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     În aproape fiecare
localitate din Țara Oașului
se organizează tradițio-
nalele târguri lunare, unde
cumpărătorii au
posibilitatea să găsească tot
ceea ce își doresc și au
nevoie pentru gospodărie,
dar nu numai. Dacă la
Negrești Oaș, mai precis în
Valea Măriei, târgul se
organizează în prima zi de
luni din lună, la Bixad
evenimentul are loc în
ultima zi de miercuri.

      La cea mai recentă adunare a
comercianților din Țara Oașului
în localitatea anterior menționată,
s-au făcut numeroase tranzacții
comerciale. Vânzătorii și
producătorii autohtoni au fost
destul de mulțumiți de câștigurile
obținute, dar și cumpărătorii au
fost bucuroși de cele achiziționate.
Sau mai bine zis, cumpărătoarele,
pentru că majoritatea tarabelor
au fost pline ochi cu materiale
tradiționale, înflorate, pentru
femei și fete. Desigur că nici
baticurile nu au lipsit, fiind și ele
la mare căutare la fiecare ediție a
târgului.

Baticurile sunt 
în continuare la mare
căutare

      De menționat este faptul că
cele mai multe tarabe au fost pline
cu haine de purtat zi de zi,
vândute de comercianți care au
venit și din afara județului aici.
De asemenea, cine a avut nevoie
de canapele noi, le-a putut găsi,
cu mare ușurință, la intrarea în
incintă.
      Trebuie menționat faptul că
meșterii populari au fost
omniprezenți la târg, cu
produsele pe care le realizează cu
atâta migală și cu pricepere. De
exemplu, o familie din Racșa a
expus spre vânzare hamuri de cai.
Este o meserie pe care oșanul o
practică de mic. Nu degeaba este
și foarte cunoscut în Țara Oașului
pentru hamurile sale. 
      De altfel, este prezent la
fiecare târg din Țara Oașului, dar
nu numai. Este ajutat de soție,
care îl însoțește peste tot și îl ajută

la vânzare.
      Una dintre cele mai variate
oferte a fost cea la baticuri.
Oșencele păstrează tradiția
purtării lor, cel puțin la portul
popular, când merg la biserică,
sau la evenimentele importante
din comunitate. De precizat este
faptul că mare trecere au
baticurile care se dau la pomană,
prin urmare sunt și cele mai
ieine, având în vedere că se
cumpără cu zecile, la fiecare
înmormântare.Foarte multe
tarabe au fost pline cu materiale
înflorate, pentru costumele
populare, dar nu numai. Oșencele
au preferat, în ultimii ani, să își
confecționeze și obiecte
vestimentare stilizate, nu neapărat
care să respecte întocmai tradiția,
dar care să fie mai comode la
purtare. Aici cumpărătoarele au
avut de ales dintr-o varietate largă
de culori, în funcție de vârstă, dar
și de preferințe. 

Hamurile pentru cai
costă o mică avere, 
la fel și unele materiale
pentru costumele
populare

      Cine a dorit să ia masa la târg
la Bixad a avut de ales între mici
și pește păstrăv. 
      Dacă un mic a costat 5 lei, iar
într-o porție se pun cam patru
bucăți, prețul la cele două variante
este același, pentru că și peștele
costă tot 20 de lei. Un grătar în
târg se dă la 10 porția, iar cine a
dorit pâine și muștar, a mai scos
alți bani din buzunar. 
      Dacă unii dintre cumpărători
au venit în târg întocmai pentru
a gusta din felurile de mâncare
preparate aici, atunci o altă
categorie de oșeni s-a orientat să
achiziționeze cele necesare în
gospodărie. 
      Pălăriile din postav sau pâslă
se dau la prețuri începând de la
50 lei, 70 lei sau 100 lei, sau
clopurile de paie, care se
comercializau la 70 de lei. 
      Desigur că uneori, în târguri,
se găsesc și tradiționalele clopuri
o;enești,  numai bune de
împodobit cu mărgele, la prețul
aproximativ de 100 de lei / bucată.
Cele mici, de ornament, se vând
la 5 lei / bucată.
      Trebuie menționat faptul că
cele mai multe tarabe erau pline
ochi cu materiale și articole

vestimentare pentru fete și femei.
Fustele de purtat în fiecare zi
pornesc de la prețuri de 50 de lei,
cusute cu elastic în talie. Cele cu
brâu sau pomată, costă între 100
și 150 de lei,  dacă sunt
confecționate dintr-un material
de 20 - 25 lei / metru. Cele care
au un material de calitate mai
bună, costă undeva la 200 - 250
lei / fustă.
      Baticurile au prețuri începând
de la 25 lei. Cumpărătoarele au
posibilitatea să le achiziționeze și
la 50 lei, 70, 80 lei, 120 sau 150
lei, respectiv 200 lei, în funcție de
noutatea modelului, precum și
materialul din care sunt
confecționate.
      Referitor la metrajele oferite
spre vânzare, acestea au prețuri
începând de la 25 lei / metru
liniar, în funcție de calitatea
dorită. Desigur că se găsesc
materiale și la 40 lei, 50 lei, 70 sau
80 lei / metru, 120 lei, pentru cele
mai pretențioase, 250 lei sau chiar
500 lei. 
      Desigur că unele comerciante
ofereau și materiale începând de
la 300 euro, pentru un costum
întreg, în funcție de vechimea și
modelul țesăturii.
      O mică avere costă și un rând
de hamuri pentru cai. Pentru
echiparea unui singur animal,
cumpărătorul trebuie să scoată
din buzunar aproximativ 700 de
lei, iar pentru a avea un set
complet, cu toate cele necesare la
o căruță, va trebui să achite peste
2000 de lei. 
      Un rând de clopoței înșirați
costă   350 - 400 de lei, numai
pentru un singur cal. Nu este un
preț mare, având în vedere munca
depusă, dar și drumul parcurs de
bistrițenii care i-au vândut la
Bixad.
      Cratițele din aluminiu turnat
au avut prețuri începând de la 100
de lei, și până la 700 de lei / ceaun
de 200 de litri.
      Fiecare cumpărător care a
trecut pe la târgul din Bixad a
putut să găsească aici tot ceea ce
a avut nevoie, începând de la
canapele, covoare, electrocasnice,
articole vestimentare și multe
altele. Nu degeaba se spune că este
unul dintre cele mai mari din câte
se organizează în Țara Oașului,
de fiecare dată când vremea o
permite.

Mirela Filimon

Sute de oșeni merg la fiecare târg 
organizat în comunele din Țara Oașului
Prețul unui batic pornește de la 25 de lei

BERBEC. Ceea ce faci astăzi nu te
duce în direcția în care aveai de
gând să mergi, dar se pare că acest
lucru nici nu-ți provoacă neplăceri.
Nu te deranjează că vroiai un lucru
și la urmă va ieși alt ceva, din
moment ce rezultatul este, poate și
mai bun decât cel așteptat.

TAUR. Te pregătești pentru un
voiaj mult așteptat, dar mai ai o
serie de probleme de rezolvat până
la plecare. Trebuie să faci și
cumpărături, să-ți rezervi cazare,
bilete și te mai și temi să nu
intervină ceva și să nu poți pleca,
dar fii liniștit, vei avea o călătorie
perfectă.

GEMENI. Ai ajuns la mult
așteptatul final al unei activități și
a sosit vremea culegerii roadelor,
dar a fost un efort
comun, ai lucrat
alături de un
grup pentru
acest succes.
Ați muncit
împreună, deci
tot împreună veți
sărbători succesul și vă
veți bucura și de rezultate.

RAC. Ziua asta e destul de ciudată,
ai prea mult timp liber, lucru, cu
care nu ești obișnuit. Adevărul e,
că ai avea destul de multe de făcut,
ești rămas în urmă cu o serie de
lucruri, dar când, în sfârșit, ai
câteva ore libere, tot nu ai vrea să
te ocupi de muncile gospodărești.

LEU. Lipsa banilor te împiedică,
pe moment, să ajungi la țelul
propus. Făcând un calcul sumar al
rezervelor de care dispui, îți dai
seama că deocamdată sunt destul
de restrânse. Sunt suficienți pentru
cele necesare, iar în curând vei mai
realiza ceva venit suplimentar.

FECIOAR{. Norocul apare în cele
mai ciudate împrejurări, deci nu fi
surprins de oportunitățile ce se
ivesc spontan sau de oamenii care
îți ies în cale, și îți fac propuneri de
afaceri neașteptat de rentabile. Nu
sta să analizezi  prea mult, doar
acceptă zâmbind ce ți se oferă.

BALANȚĂ. Ai ajuns la finalul unui
drum, ai încheiat un capitol din
viața ta care nu mai are continuare.
Acest final lasă un gol imens în
sufletul tău, iar ca să-l umpli cu
ceva în mod eficient trebuie să-ți
găsești o nouă cale de urmat, un
scop pe care vrei să-l atingi.

SCORPION. Banii trebuie făcuți
și adunați, nu aștepta ca o minune
să-ți pice din cer. Nu te baza pe
promisiuni legate de viitoarele
creșteri salariale, nici pe un credit
deosebit de avantajos, pentru că
numai prin eforturi proprii poți
realiza venitul de care ai acum
nevoie.

SĂGETĂTOR. Nu te poți folisi de
o șansă excelentă ce-ți iese în cale,
de parcă nu ai fi fost pregătit să
profiți de ea. Te gândești că, mai
întâi trebuie să duci la capăt
planurile aflate pe rol, abia după
aceea să revii la ocazia pe care încă
nu știi cum o vei valorifica. 

CAPRICORN. Te simți bine în
compania unei persoane care îți
seamănă din foarte multe puncte
de vedere. Formați un tandem
perfect, colaborați bine și vă
completați reciproc în tot ce faceți.
La fel gândiți,  aveți pasiuni
comune, parcă v-ați cunoaște de
când e lumea.

VĂRSĂTOR. Te preocupă viitorul
carierei tale și decizia pe care o iei
astăzi va avea efect pe termen lung.
A sosit momentul să pleci la un alt
loc de muncă, să fii avansat în
funcție sau să urmezi un curs, iar
ideile care-ți vin acum par să fie
apreciate de suspușii tăi. 

PEȘTI. Joci un rol important în
rezolvarea unei probleme destul de
dificile, pentru că doar tu știi să
redresezi situația. Când e vorba de
idei controversate, tu ești persoana
cea mai potrivită să pui capăt
discuțiilor, căci lumea știe că tu ai
o experiență vastă în domeniu.

HOROSCOP

Meșterii populari sunt omniprezenți la târg, cu produsele pe care
le realizează cu atâta migală și cu pricepere

      Afidele sunt nişte insecte,
dacă este corect să le numim aşa,
nişte păduchi, care se regăsesc
atât în grădina de legume, cât şi
în cazurile unor specii de pomi
fructiferi precum< mărul, caisul
cireşul ş.a. Pe plante, afidele se
găsesc cel mai adesea grupate pe
colonii în apropierea
principalelor vase de transport
ale frunzelor sau peţiolului.
Aceste insecte înţeapă frunzele
sau peţiolul înfingând trompa în
vasele de transport şi sug seva
elaborată a plantelor. Din această
cauză, frunzele   atacate se
îngălbenesc şi apoi se usuc[.
Concentraţia mare de glucide
prezentă în sevă face ca afidele
să excrete cantităţi considerabile
de glucide sub forma aşa numitei
„roua de miere”, substrat de
creştere pentru mulţi fungi
printre care şi  Capnodium

salicinium sau  fumagina, care
provoacă înnegrirea frunzelor
sau fructelor afectate.
      Adesea, atacul acestor
„păduchi” de diverse culori, cu
dimensiuni ce de regulă nu
depăşesc 2 milimetri, sunt atât
de puternice, încât frunzele sunt
distruse în sensul că numărul
mare de dăunători le face să se
usuce. Sunt afectaţi şi lăstarii,
care de regulă se deformează.
      Specialiştii susţin că pentru
fiecare specie de plantî/pom
fructifer, există tratamente
specific cu diverse substanţe de
combatere, dar pot fi solosite şi
unele modalităţi de combatere,
fără a utiliza compuşi chimici.
      Potrivit unor specialişti, în
cazurile atacurilor moderate,
afidele pot fi înlăturate de pe
frunzele atacate, folosind un jet
de apă, cu anume presiune.

Dăunătorii se desprin de pe
dosul frunzelor, ceea ce permite
o refacere a acestora.
      O altă categorie de specialişti,
care sunt adepţii unor tratamente
prietenoase cu mediul şi cu solul,
recomandă folosirea
bicarbonatului de sodium,
produs care este de folos atât în
bucătărie, cât şi în grădina de
legume sau chiar în mica livadă
de lângă casă.
      Cei care recomandă soluţia
de bicarbonat de sodium susţin
că, intervenţia este eficientă.
Doar în cazuri de infestare
masivă cu afide, se recomandă
intervenţia succesivă, dar fără a
depăşi anumite limite.
      Soluţia pe bază de
bicarbonate de sodiu pentru
combaterea afidelor se prepară
din< o linguriţă de bicarbonate
de sodiu la 2 litri de apă, la care

se adaugă câteva picături de
detergent pentru vase,
aproximativ 2 mililitri, sau câteva
picături de săpun lichid. Cele trei
component se amestecă bine,
după care se pun într-un vas cu
ajutorul căruia se poate pulveriza
soluţia obţinută.
      După prima stropire este
recomandat să verificaţi dacă
afidele au dispărut după 4-5 zile
de la aplicarea soluţiei. La nevoie,
se prepară o altă cantitate de
soluţie, care se pulverizează pe
afidele rămase pe dosul
frunzelor. Nu se recomadă
folosirea de mai mult de două ori
pe săptămână, alternând
eventual cu alte substanţe de
combatere, evitând excesul, care
ar putea în final să dăuneze
solului, prin modificarea pH-
ului.

Cornel I.

Combaterea afidelor se poate face cu soluţie de
bicarbonat de sodiu alimentar



      Așa cum se știe, Sepsi s-a despărțit la finalul sezonului de antrenorul
italian Cristiano Bergodi, cel alături de care echipa covăsneană a cucerit
cele trei trofee din vitrina clubului. În locul lui Bergodi va fi instalat Liviu
Ciobotariu, tehnicianul de 52 de ani care a pregătit-o în ultimele sezoane
pe FC Voluntari. Ciobotariu aștepta o ofertă din țările arabe, dar până la
urmă și-a dat acordul să preia pe Sepsi. Cu FC Voluntari, fostul internațional
a ajuns până în finala Cupei României, în 2022, trofeu ratat tocmai în fața
celor de la Sepsi.

      În această seară este programată finala Conference League, a doua
din istorie. În ultimul act s-au calificat Fiorentina și West Ham United.
Ambele pornesc practic cu șanse egale de a ridicat marele trofeu. Pentru
acest meci, UEFA a delegat o brigadă de arbitri din Spania, la centru fiind
Carlos del Cerro. Meciul primește fluierul de start la ora 22<00 și se va
vedea în direct pe Pro Arena. Altfel, calificarea în ultimul act al competiției
este echivalentul a 3 milioane de euro, iar gruparea care va ridica trofeul
va ajunge la un total de 5 milioane de euro. 

Azi se joacă finala Conference League Ciobotariu, noul antrenor al lui Sepsi
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Medalii prețioase cucerite la judoSPORT

      Judoka sătmăreni au participat la sfârșit de
săptămână la diferite concursuri și s-au întors acasă
cu medalii prețioase. Le vom lua pe rând în cele ce
urmează.

8 medalii pentru elevii antrenorului
Mihaly Terely

      Judoka Clubului Sportiv Municipal Olimpia Satu
Mare au obținut 8 medalii la Oradea, la turneul
Internațional dotat cu Cupa Bihorului. Elevii antrenorului
Terely Mihály au luptat alături de judoka din Ungaria,
Serbia, Republica Moldova și bineînțeles, România. Trei
dintre ei și-au câștigat categoriile lor și au obținut medalia
de aur.
      Rezultate<
• Loc 1< Emanuel Borca (U10, 27 kg), Elias Borca (U12,
46 kg), Erin Oros (U14, 44 kg)
• Loc 2< iruvadi Alesszia (U12, 36 kg) Szilágyi Emma
(U14, 57 kg)
• Loc 3< Oroszi Stefánia (U12, 36 kg) György Orsolya
(U16, 63 kg), György Bettina (U16, +70 kg)

Elevii antrenorului Marian Halas, 
pe podium la Oradea și București

      Judoka Clubului Sportiv Municipal Olimpia Satu

Mare au avut o evoluție foarte bună în Oradea la Turneul
Internațional Cupa Bihorului, la care au participat 420
de sportivi de la mai multe cluburi din țară și străinătate.
      Elevii antrenorului Marian Halas au obținut cinci
medalii de aur și câte două de argint și bronz. Tot în
weekend, Adina Micaș (U18, +70 kg) a participat la un
Turneu Internațional care a avut loc la București, unde a
obținut medalia de bronz. Ea va reprezenta săptămâna
viitoare România la Campionatul Balcanic U18, care va
avea loc în Macedonia.
      Rezultatele de la Oradea<
• Loc 1< Mia Gătina (U10, 20 kg), Denis Fiscusan (U10,
+42 kg), Yannis Crețu (U10, 42 kg), Rafael Ursu (U12,
42 kg), Alesia Micaș (U14, 40 kg)
• Loc 2< Iannis Marina (U12, 38 kg), Bíró Denisa (U14,
48 kg)
• Loc 3< Anisia Halas (U12, 28 kg), Rareș Gătina (U14,
34 kg)

Aur și argint pentru cubaneza Margaret
Jane Tamayo

      La sfârșit de săptămână a avut loc în weekend o etapă
de Cupă Europeană organizată de Federația Română de
Judo, competiție rezervată cadeților și juniorilor. CS Judo
Master Satu Mare a produs surpriza la categoria U19.
Cubaneza Margaret Jane Tamayo, antrenată de Pelcz
Attila a reușit la doar 17 ani să se impună la U18 după ce
a învins sportive din loturile naționale ale României și
Serbiei. Iar toate victoriile au fost obținute prin ippon.
      Din păcate sportiva de la Judo Master Satu Mare a
suferit o accidentare în finală.
      ”Nu am vrut să o las să lupte a doua zi într-o categorie
de vârstă superioară, la U21, dar Margaret este o adevărată
luptătoare, și-a dorit să concureze. Iar în a doua zi a ajuns
în semifinale unde a fost învinsă de o judoka din echipa
națională legitimată la Cluj-Napoca și a concurat apoi
pentru medalia de bronz. A reușit să câștige medalia de
bronz și la o vârstă mai mare U21 și a câștigat în 25 de
secunde cu o sportiva din echipa națională a Serbiei prin
ippon. A fost un bronz nesperat dar binemeritat”, a
declarat antrenorul Pelcz Attila.

Ionuț B.

      Zeci de
concurenți
din mai multe
județe au
participat
sâmbătă la
etapa de Rally
Sprint
desfășurată pe
Bulevardul
Transilvania
din municipiul Satu Mare. Lângă ei au fost și sute de
spectatori. 
      Rezultate înregistrate la concursul organizat de
ACR Satu Mare CSKA Riders<

Categoria juniori
1.David Rus (Baia Sprie, VW Beetle)
2.Máté Roland Kató (Sânmartin, Suzuki Swi)
3.Vladimir Nicolae Orza (Bistrița, VW Lupo)

Clasa DH1
1.Róbert Fodor (Maramureș, VW Polo)
2.George Gaspar (Negrești Oaș Honda Civic)

Clasa DH2
1.Zsolt Balog (Satu Marei, Mazda MX3)

Clasa AH1
1.Daniel Domuța (Satu Mare, Honda Civic)
2.Zsolt Vajda (Satu Mare, Suzuki Swi)
3.Ghiță Pridea (Maramureș, Honda Civic)

Clasa AH2
1.Gindele Emerich (Carei, Mazda MX5)
2.Ionuț Badea (Oradea, Peugeot 206)
3.Ioan Merca (Carei, Mazda MX5)

Clasa AH3
1.Ferenc Kui (Satu Mare, Seat Ibiza)
2.Sándor Mészáros (Marghita, BMW E36)
3.Cristian Heredea (Sânmartin, BMW 330Ti)

Clasa AH4
1.József Petyke (Satu Marei, BMW E60)
2.Vlad Alexandru Moțica (Arad, Mazda RX8)
3. Marcel Nichituț (Gherșa Mică, Audi S4)

OPEN
1.Gindele Emerich (Carei, Mazda MX5)
2.Zsolt Vajda (Satu Mare, Suzuki Swi)
3.Zsolt Kürti (Marghita, BMW E36)

Zeci de piloți la etapa de Rally
Sprint de pe B-dul Transilvania

Rezultate din fotbalul
județean

      V-am rămas datori cu
rezultatele înregistrate în Liga
4 Elite, Liga 4 și Liga 5.

Liga 4 Elite, playout
• Cămin - Berveni 1-1
• Beltiug - Turţ 3-0
• F. Căpleni - AFC Căpleni 1-
2

CLASAMENT
7. Beltiug 6 6 0 0 21p
8. AFC Căpleni 4 3 0 1 11
9. Cămin 4 1 1 2  7
10. Micula 3 1 0 2 5
11. F. Căpleni 3 1 0 2 3
12. Stăruinţa Berveni 3 0 1 2 2
13. Voinţa Turţ 3 0 0 3 1

Liga 4, Seria A
• Marna - Ciumeşti 3-3
• Oar - Santău 4-5
• Moinu Mic - Carei II 5-4
• Dindeşti - Urziceni 0-3
• Andrid - Lucăceni 6-2
• Sanislău - Foieni 0-4

CLASAMENT
1. Marna             20 15 3 2 48p
2. Moinu Mic  20 15 2 3 47
3. Andrid            21 12 5 4 41
4. Foieni              20 12 4 4 40
5. Ciumeşti         20 9 3 8 30
6. Carei II            20 9 3 8 30
7. Urziceni           20 7 5 8 26
8. Lucăceni          20 5 5 10 20
9. Oar                   18 5 2 11 17
10. Santău            21 5 1 15 16
11. Sanislău          21 4 4 13 16
12. Dindeşti          21 4 1 16 13

Liga 4, Seria B
• Ardud - Apa 1-9
• Porumbeşti - Lazuri 0-7
• Doba - Homoroade 1-4
• Dorolţ II - M. Aurit 2-0

CLASAMENT
1. Dorolţ II          16 14 1 1 43p
2. Apa                  17 13 1 3 40
3. CSM SM II      16 9 0 7 27
4. Lazuri              17 8 2 7 26
5. Medieşu Aurit 17 7 2 8 3
6. Odoreu             14 5 2 7 17
7. Homoroade     14 3 7 4 16
8. Doba                 16 5 1 10 16
9. Ardud               16 4 2 10 14
10. Porumbeşti    15 3 2 10 11

Liga 5
• Supur - Domăneşti 3-2
• Tarna Mare - Culciu 6-2

CLASAMENT
1. Supur 5 4 0 1 12p
2. Tarna Mare 6 3 0 2 9
3. Decebal II 3 2 1 0 7
4. Domăneşti 4 2 0 2 6
5. Bercu 2 1 0 1 3
6. Căuaş 3 1 0 2 3
7. Pişcolt 4 0 1 3 1
8. Culciu 4 0 0 4 0

Jean I.

Stuttgart rămâne 
în Bundesliga

      VfB Stuttgart va juca și din
sezonul următor în Bundesliga
după ce “șvabii” au învins-o
categoric în dublă manșă pe
Hamburger SV, câștigând atât
în meciul tur (3-0), cât și în
meciul retur (3-1).
      Gazdele au început tare
partida și au deschis scorul
după doar 6 minute. Sonny
Kittel a marcat pentru 1-0 cu
un șut superb, iar Hamburg a
sperat la o revenire. 
      În a doua repriză, Enzo
Millot a egalat din pasa lui
Guirassy (min 48), iar în
minutul 64, același Millot a
adus-o pe Stuttgart în avantaj.
Rezultatul final a fost stabilit
de Silas în al șaptelea minut de
prelungire.

     Clubul Sportiv Bushido Satu Mare a
organizat pe parcusul săptămânii trecute
tradiționala competiție, Cupa 1 Iunie la karate
intercluburi.
      
      A fost o competiţie dedicată copiilor începători în
acest sport și celor avansaţi, iar concursul s-a disputat la
două probe< kata şi kumite. La competiție au participat
reprezentanți ai clubului organizator și cei de la CS
Karatekids, club condus de sensei Szabo-Huta Paul (4
dan).
      Rezultate kata echipe<
• Locul< CS Bushido I (Geiger Marcus, Ulici Gabriel Orosz,
Roland Boros Patrik.
• Locul 2< CS Bushido II< Keller Viktor, Keller Patrik,
Dragos Fabian.
• Locul III< CS Karatekids< Orosz Szabolcs, Orosz Csilla,
Stahl Reimond, Varga Alexandra

      Kumite individual (băieți și fete)<
• Locul I< Geiger Marcus, Keller Patrik, Ulici Gabriel,
Dragos Fabian, Zvolenschi Korynn, Smecicas Ruben,
Keller Viktor, Honuczan Valentin, Solyom Luca, Toth
Dominic,  Toth Sofia, Paziuc Sofia, Turdean Maximiliam,
Orosz Roland, Balog Sofia (toți de la CS Bushido), Molnar
Sara (CS Karatekids).
• Locul II< Halasz Bencze, Juhos Adonisz, Szabo Jazmin,
Racz Marton, Surducan Andrei, Halmi Maria, Luca Sorian
(Bushido), Pop Sorin, Orosz Csilla, Bodolak Stela Bodolak
Anabela, Sthal Reimond, Varga Alexandra, Orosz Szabolcs
(Karatekids).
• Locul III< Balog Sorana,  Kvacs Eliza, Juhos Antonio,
Smecicas Ruben (Bushido),
      Pe parcursul competiției s-au derulat și câteva
momente artistice oferite de tânărul violonist Kozma
Matyas, elev al Liceului de Arte “Aurel Popp” din Satu
Mare.

Demian C.

Judoka din 
Satu Mare 
au cucerit mai
multe medalii

CS Bushido Satu Mare a organizat un turneu 
de karate interstiluri de 1 iunie
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Marți, 6 iunie, a fost o
nouă zi de grevă generală în
școli și grădinițe. Până ieri,
elevii și profesorii au fost în
vacanța începută joi, de Ziua
Copilului.  Federații le
sindicale au anunțat, într-
un comunicat de presă,
duminică, 4 iunie, că  va
continua greva generală din
Educație.

Cornelia Popa Stavri,
președintele Sindicatului
Independent din Învăţământul
Preuniversitar Sector 4 (afiliat la
FSLI),  a declarat aseară la
Euronews că astăzi vor fi proteste
în mai multe județe< ”Marți au
fost programate proteste în
Mehedinți, Buzău, probabil și în
alte județe,  protestele vor
continua, chiar și la București,
joi va avea loc un protest de
amploare care se va derula în fața
Guvernului, un marș de protest,
urmând să mergem pe același
traseu către Cotroceni pentru a
ne sfătui cu președintele
României, pentru a înțelege că
ceea ce a afirmat dumnealui în
presă nu li  s-a acordat
profesorilor ceea ce au cerut, nici
măcar nu au fost ascultate toate
revendicările”, a spus Cornelia
Popa Stavri.

Edupedu.ro a scris că se
preconizează un miting de
amploare, cu deplasare între
sediul Guvernului din Piața
Victoriei și sediul Administrației
Prezidențiale-Palatul Cotroceni,
în ziua de joi, 8 iunie, sub rezerva
primirii  autorizației  de la
autoritățile locale.

Marius Nistor, președintele
Federației  Sindicatelor din
Educație „Spiru Haret”, a spus,
într-o intervenție la  B1TV, că
revolta este „maximă”< „Colegii
noștri și-au asumat răspunderea
pentru această acțiune, chiar
dacă pierd din punct de vedere
salarial. Revolta este maximă în
momentul de față.”

Ministerul Educației 
anunță că 15.000 de 
angajați au renunțat 
la grevă

Ministerul Educației
urmărește zi lnic situația
greviștilor din școli, conform
declarațiilor făcute de secretarul
de stat Florian Lixandru, la
Euronews România. Acesta a

spus inițial că are informații
conform cărora „o parte dintre
colegi ar renunța la grevă”.
Întrebat de unde anume are
aceste informații, Lixandru a
spus că de la colegii  din
inspectorate, dar că „acest lucru
nu-l putem afirma cert”. Întrebat
din nou de unde sunt aceste
informații, secretarul de stat a
precizat că sursa ar fi grupurile
informale de comunicare ale
profesorilor< „de pe grupurile de
profesori. La nivelul fiecărei școli
există grupuri de Whatsapp în
care colegii sunt întrebați dacă
își mențin opțiunea de a rămâne
în grevă sau revin.”

Este pentru prima dată când
un oficial  al  Ministerului
Educației comunică informații
„pe surse” despre o eventuală
revenire a unora dintr profesorii
aflați în grevă generală, la ore.
Florian Lixandru (PSD) nu a mai
comunicat public pe subiectul
grevei generale până la acest
moment, fiind prima sa ieșire în
presă, pe această temă, din 22
mai până astăzi,  conform
monitorizării  Edupedu.ro.
Această formă de aruncare a
informațiilor prin declarații
făcute de un of icial
guvernamental, fără ca acesta să
prezinte cifre sau elemente clare
pe care se sprijină afirmațiile
sale,  poate f i  considerată o
manipulare,  mai ales că

ministrul Educației a anunțat în
conferința de presă de joi că
Ministerul Educației  nu va
încerca să influențeze sau să
intimideze angajații aflați în
grevă prin publicarea de statistici
cu aceștia, arâtând că acesta este
atributul sindicatelor. Anunțul
preluat de majoritatea presei a
fost că „O parte dintre profesori
urmează să renunțe la grevă”, fără
să precizeze nimeni că Lixandru
folosea date din grupurile
informale ale profesorilor. Au
fost publicații care au pus și
titluri false anunțului făcut de
Lixandru, cum este Capital, de
exemplu, care a t itrat<  „Se
termină greva profesorilor!
Vestea cea mare a venit chiar de
la ministerul Educației< Vor
renunța”

Pentru prima dată de la
începutul grevei generale, din 22
mai 2023, Ministerul Educației
a publicat date statistice despre
conflictul de muncă din școli.
Instituția a ales să prezinte
numărul celor care au ieșit din
grevă. Instituția susține că „în
perioada 31 mai – 6 iunie, și-au
reluat activitatea aproximativ
15.000 de angajați din sistemul
de învățământ preuniversitar,
din care aproximativ 10.000 de
cadre didactice“, asta deși în
perioada respectivă au fost trei
zile libere legale și două zile de
weekend. 

83,85% din sindicali;tii 
SIP Satu Mare 
au rămas în grevă

În ce prive;te situația din
județ, Sergiu Tâlvâc, liderul SIP
Satu Mare, ne-a comunicat că au
semnat pentru referendum 3.061
de membri și la ora actuală sunt
în  grev[ 2.567 membri, adică un
procent de 83,85%. Cu
mențiunea că raportarea
conform legii dialogului social
se face la numărul de membri
care au semnat referendumul.

Iulian Cristache< 
E nevoie 
de un compromis

Iulian Cristache, preşedintele
Federaţiei  Naţionale a
Asociaţii lor de Părinţi  din
Învăţământul Preuniversitar,
spune că părinţii elevilor susţin
greva profesorilor, dar nu îşi
doresc ca examenele naţionale
să fie amânate. 

"Sigur că este îndreptăţită
(n.r. greva profesorilor), sigur că
aceşti  profesori  sunt
nemulţumiţi,  sigur că sunt
umiliţi prin salarizare în special
- un profesor debutant 2.400 de
lei....Totul trebuie să aibă o limită
şi limita înseamnă că trebuie să
venim în sprijinul acestor copii
astfel încât să dea examenele în
special cei care sunt deja pre-
admişi la universităţi le din
spaţiul european şi nu numai şi
să nu le punem stop unor
viitoare cariere profesionale. (...)
Sunt de acord cu greva
profesorilor. Este sută la sută
îndreptăţită. 

Toată lumea este solidară,
toţi suntem convinşi că şcoala
trebuie să îşi revină şi îşi revine
doar în situaţia în care vom avea
profesori buni în sistem", a
declarat Cristache pentru
Agerpres.

"Dar este nevoie de un
compromis pentru o perioadă
scurtă de timp. Acesta a fost
mesajul meu. Am ieşit alături de
profesori primul. (...) Avem
nevoie de profesori buni în
sistem. Pentru aceasta trebuie să
îi atragi pe viitorii absolvenţi. (...)
Este clar că cel puţin astăzi şi
mâine greva va continua", a mai
susţinut reprezentantul
Federaţiei  Naţionale a
Asociaţi lor de Părinţi  din
Învăţământul Preuniversitar. 

Greva continuă, profesorii 
organizează mai multe proteste
Părinţii sunt de acord cu greva, dar vor ca examenele să nu fie amânate

Marius Nistor, președintele FSE „Spiru Haret”, a spus, într-o 
intervenție la TV, că revolta este „maximă”

      Purtătorul de cuvânt al
Bisericii Ortodoxe Române,
Vasile Bănescu, a scris, marți,
într-o postare pe pagina sa de
Facebook, că „o  țară în care
profesorii sunt timp de decenii
subsalarizați, ignorați și chiar
batjocoriți este una care se
autosabotează, se adâncește în
impostură și vulgaritate,
anulându-și iresponsabil viitorul”,

potrivit G4Media.ro.
      „Adevărul elementar este
acela că pentru orice societate
intrată în derivă, unica soluție este
Educația, nu subminarea ei”, a
adăugat Vasile Bănescu.
      Este prima ieșire publică a
unui reprezentant al Bisericii
Ortodoxe Române în legătură cu
greva generală din învățământ,
declanșată în 22 mai.

Purtătorul de cuvânt al BOR
ia apărarea profesorilor

      Ministrul Educației a anunțat
în a treia săptămână de grevă a
profesorilor că probele de
competență de la Bacalaureat,
care ar trebui să înceapă luni, 12
iunie, ar putea fi suspendate și
echivalate cu notele obținute de
elevii de clasa a XII-a în timpul
liceului.
      Putem echivala probele de
competențe cu notele de pe
parcursul liceului”, măsură
aplicată de Minister în timpul
pandemiei, a declarat Ligia Deca,
la Europa FM.
      „Nu cred c[ este o soluție
ideală, cred c[ trebuie date acele
probe, dar dacă vom ajunge în
acea situație vom merge pe soluții
pe care le-am mai testat deja”, a
continuat Deca. Ministra
educației a accentuat că
echivalarea probelor de
competențe de la Bacalaureatul

2023 cu notele obținute de elevi
în timpul liceului „este o soluție
pe care o luam în calcul, alături
de altele”.
      În ceea ce-i privește pe liceenii
aflați în situație de corigență la
limba română, limbile străine sau
informatică, Deca a anunțat că
pentru ei „am avut soluții și în
pandemie. Practic, cei care se află
în situație de corigență pot avea o
notă în plus, se permite pentru ei
acordarea unei note în plus față
de minim astfel încât să poată ei
avea șansa de a remedia”.
      Pe de altă parte, pe site-ul
declic a fost inițiată o campanie
în acest sens, de eleva Raluca
Giorgiana. Până marți seara,
campania “Eliminarea probelor
de evaluare a competențelor și
echivalarea acestora cu media IX-
XII” a adunat 22.000 de
semnături.

Probele de competență de la 
BAC ar putea fi echivalate cu 
notele din timpul liceului

      Elevii de clasa a XII-a care
sunt în situație de corigență pot
avea o notă în plus, „față de
minim, în așa fel încât să poată
avea ei șansa să remedieze această
situație”, a declarat ministrul
Educației, Ligia Deca, la Europa
FM. Declarația a venit după ce la
Ministerul Educației a avut loc o
conferință de presă a Ligiei Deca,
fără să fie anunțată de instituție.
Conform unui document al
Ministerului Educației,
Examenele de corigență pentru
liceeni au loc în perioada 3-14
iulie.
      „Practic, cei care se află în
situație de corigență pot avea o
notă în plus, pentru ei se permite
acordarea unei note în plus față
de minim, în așa fel încât să poată
avea ei șansa să remedieze această
situație”, potrivit Ligiei Deca.
      La o materie, un elev trebuie
să aibă minimum N+3 note.
Adică profesorul va pune cu cel
puțin 3 note mai mult decât
numărul de ore pe săptămână la
acea materie, la clasă.
      Iată ce prevede
Regulamentul-cadru de
organizare și funcționare a
unităților de învățământ, la
articolul 109, alineatul 1< “La
fiecare disciplină de
studiu/modul se încheie anual o
singură medie, calculată prin
rotunjirea mediei aritmetice a
notelor la cel mai apropiat număr
întreg. La o diferență de 50 de
sutimi, rotunjirea se face în
favoarea elevului”.
      Media generală anuală  este
calculată conform articolului 109,
alineatul 4 din Regulament-cadru
de organizare și funcționare a

unităților de învățământ
preuniversitar (ROFUIP) 2022.
      “Media anuală generală  se
calculează ca medie aritmetică,
cu două zecimale, prin rotunjire,
a mediilor anuale de la toate
disciplinele/modulele și de la
purtare”, se arată în actul
normativ.

Despre corigențe

      Examenele de corigență
pentru elevii de clasele primare,
gimnaziale, liceale și profesionale
au loc în perioada 3-14 iulie,
potrivit unui document trimis de
Ministerul Educației către
inspectoratele școlare.
      Cei din clasele terminale de
liceu, care au trecut examenul de
corigență, se înscriu la examenul
de bacalaureat – sesiunea august
2023,  în perioada 17 – 24 iulie
2023.
      „Elevii claselor terminale de
liceu, ai învățământului
profesional și ai stagiilor de
pregătire practică, care au
promovat examenele de corigență
în sesiunea 3 – 14 iulie 2023, se
pot înscrie la examenul de
certificare a competentelor
profesionale, sesiunea august
2023”, conform notei trimise de
Ministerul Educației.
      În situația în care
curriculumul este organizat pe
module, se desfășoară o sesiune
specială de examene de corigență,
în ultima săptămână de cursuri a
anului școlar, pentru elevii care
nu au promovat modulele,
indiferent de numărul de module
nepromovate.

Elevilor de clasa a XII-a care 
sunt pe corigență li se permite 
o notă în plus, „față de minim”

Ministrul Educației, Ligia
Deca, a prezentat în cadrul
unei conferințe de presă cu cât
vor crește salariile profesorilor,
după majorarea prevăzută în
ordonanța de urgență adoptată
ieri de Guvern. 

Conferința a avut loc în
contextul în care a fost o ședință
extraordinară a executivului în
care a aprobat prin Ordonanță de
Urgență majorarea salarială pe
care profesorii au respins-o.

Spre exemplu, pentru un
profesor cu studii superioare de
lungă durată, gradul didactic I, cu
o vechime în învățământ de peste
25 de ani< „salariul de bază brut
înainte de ordonanța aprobată ieri
era de 6.872. Salariul de bază brut

după această ordonanță este 8.117
lei. (…)

La acest brut se adaugă< sporul
de solicitare neuropsihică acordat
tuturor profesorilor, care
înseamnă 776 lei> dirigenția – 70%
dintre profesori au și sporul de
dirigenție, care ar însemna încă
812 lei> gradația de merit – dacă
se află între acei 16% dintre
profesori care au această
bonificație, ar mai însemna încă
2.029 lei> și eventual învățământul
special – în jur de 1.000 lei> Total
brut, pentru un profesor, grad I,
care ar avea toate aceste
bonificații, ar însemna 12.952 lei,
un net de 7.576”, a precizat
ministrul Educației.

„Un alt exemplu< pentru
profesor studii superioare de

lungă durată, gradul didactic 2.
La fel, plecăm de la un salariu de
bază brut înainte de ordonanță de
5.368 lei. După ordonanță,
conform vechimii în învățământ
și în muncă, primește 6.422 lei. 

Dacă însumăm sporurile,
sporul de solicitare neuropsihică,
dirigenția, gradația de merit și
învățământul special, ajungem la
un total brut de 10.575 și un net
de 6.186”, a spus Ligia Deca.

Pentru un debutant, „salariul
de bază brut înainte de ordonanța
de urgență nr. 53 este 4.098.
Salariul de bază brut după
ordonanță este fix cu 1.000 lei
mai mult,  5098> sporul de
solicitare neuropsihică – 307 lei,
cu o eventuală dirigenție încă 509
lei> total brut – 5.914> total net

3.430.” 
Pentru un învățător sau o

educatoare cu studii liceale, „la
o vechime în învățământ de 6-10
ani, gradația este gradația 2, pe
interval de 5-10 ani. 

Salariul de bază brut înainte
de ordonanță este 4.627. (…)
Salariul de bază brut după
ordonanță este 5.756, cu sporul
de solicitare neuropsihică pe care,
din nou, îl au toți cei care lucrează
în învățământ, toate cadrele
didactice, vorbim despre 405 lei>
dirigenție – 575 lei, care se acordă,
să știți, și la învățător și la educator.
Gradația de merit ar putea adăuga
1.439 lei> învățământ special încă
863 lei> total brut – 9.038, total net
– 5.242.”

Stelian Crainic

Salariile pe care le vor avea profesorii după majorarea
prevăzută în ordonanța de urgență

www.informatia-zilei.ro
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ITV
7.30 Audiențe în direct cu
Ioan Ani\a; (r) 9.00 Info
Studio realizator Victor
Constantinovici (r) 10.00
Zone Folclorice, cu Bianca
Cionca 12.30 Audiențe în
direct cu Ioan Ani\a; 14.00
Info Studio realizator Vic-
tor Constantinovici (r)
17.00 MiniCafeneaua Crit-
ic[ de Pandemie 16.00 ~n
Slujba Comunit[\ii, cu Mi-
hai S[lceanu 18.30 Info
Studio realizator Victor
Constantinovici 19.30 Au-
dien\e `n direct, realizator
Mihaela Ghiță, invitat[ Eu-
genia Sabou - specialist
pensii 

ANTENA 1
06<00 Observator< Sport /
Meteo> 08<00 Neatza cu
R[zvan ;i  Dani>  14<00
Mireasa> 17<00 Observator>
18.00 Pre\ul cel bun> 19<00
Observator< Sport / Meteo>
20<30 Chefi la cu\ite> 00.00
Observator< Sport> 0.30
Pove;ti de familie> 1.45 Re-
vizie tehnic[> 5.00 Pre\ul cel
bun (r).

PRO TV
06<00 :tirile Pro TV< Sport
/ Vremea> 10<30 Vorbe;te
lumea> 13<00 :tirile Pro TV>
14<00 Lec\ii de via\[> 15<00

La M[ru\[> 17<00 :tirile Pro
TV> 18<00 Ce spun rom]nii>
19<00 :tirile Pro TV> 20<30
Las Fierbin\i> 21.30 Eroi de
sacrificiu 2, ac\iune, co-
prod, 2012> 23.30 :tirile Pro
TV> 0.00 Furios ;i iute,
ac\iune, coprod, 2021, 2.00
Lec\ii de via\[ (r)> 3.00
Vorbe;te lumea (r).

PRO CINEMA.
6.00 La M[ru\[ (r)> 8.00
Mandie ;i tunelul secret,
aventuri, SUA, 2009 (r)>
10.00 La bloc (r)> 12.15
Via\a lui Pi, aventuri, co-
prod, 2012 (r)> 14.45 Zoom<
Academia supereroilor,
aventuri, SUA, 2006> 16.30
Direct `n plas[, comedie,
Australia, 2019> 18.15 La
bloc (s)> 20.30 Marmaduke,
aventuri, SUA, 2010> 22.15
Drumul spre l ibertate,
ac\iune, SUA, 2012> 0.00
Marmaduke, aventuri, SUA,
2010 (r)> 1.45 Greu de con-
vins (r), ac\iune, SUA, 2020>
3.30 La M[ru\[ (r). 

ACAS{ TV
6.00 Iubirea are numele

t[u> 8.00 ~ndr[gosti\i din
interes (r)> 9.00 Trei surori
(r)> 10.00 Drumul c[tre tine
(r)> 12.00 Iubire ;i minciu-
ni> 13.00 Secretul meu>
15.00 Pe aripi de vis> 17.00

Drumul c[tre tine> 19.00
Iubirea are numele t[u>
21.00 ~ndr[gosti\i din in-
teres> 22.00 Trei surori>
23.00 R[m]i l]ng[ mine>
0.00 Iubire ;i minciuni (r)>
1.00 Iubirea are numele t[u
(r)>  3.00 ~ndr[gosti\i din
interes (r)> 4.00 Trei surori
(r).

PRIMA TV
6.30 Primii c];tig[ (r)> 7.00
Iubiri vinovate (r)> 8.00 Fo-
cus> 9.15 Exclusiv VIP (r)>
13.00 Iubiri vinovate> 14.00
Focus> 15.30 Exclusiv VIP>
17.30 Flash Monden> 17.50
Sport> 17.55 Opinia Prima-
News> 18.00 Focus> 19.30
Primii c];tig[> 20.00 Cron-
ica c]rcota;ilor> 22.00 Fo-
cus> 23.00 Sf ]ntul Maik>
0.00 Cronica c]rcota;ilor
(r).

TVR 1
7.00 3 ceasuri bune> 10.00

AgroStrategia> 11.00 Care
pe care (r)> 12.00 Teleshop-
ping> 12.30 Tribuna par-
tidelor> 13.00 Oamenii ;i
legea> 14.00 Telejurnal>
15.00 Convie\uiri> 16.55 Zi
de zi> 17.00 Anne cu ‘’e’’ la
sf]r;it> 18.00 Care pe care>
19.00 Dincolo de alb ;i ne-
gru> 19.45 Sport>  20.00
Telejurnal, 21.00 C];tig[

Rom]nia!> 22.00 Agen\i
dulbli, ac\iune, coprod,
2018> 23.55 So\ia perfect[>
0.55 C];tig[ Rom]nia! (r)>
1.45 Ben ;i Charlie, west-
ern, coprod, 1972 (r)> 3.35
Anne cu ‘’e’’ la sf]r;it (r)>
5.15 So\ia perfect[> (r).

TVR 2
08.00 Ferma (r)> 10.00 Fil-

ipine protectorii coralilor (r)>
11.00 Fii `n form[!> 11.30
Prietenii de la radio> 12.00
Telejurnal> 12.40 Teleshop-
ping> 13.00 Cultura mi-
norit[\ilor> 13.30 Edi\ie lim-
itat[ (r)> 14.30 Tele;coala>
15.30 Castorul un construc-
tor redutabil> 16.30 Atelier
de s[n[tate> 17.30 Rom]nia
`n bucate> 18.00 Ora de ;tiri<
Sport> 18.50 E vremea ta!>
19.05 Comisarul Rex< Aven-
turi la Viena (s)> 20.00 Emi-
siune> 21.00
Referendum.edu> 23.00 Cod
pentru crim[> 0.00 Atelier de
s[n[tate (r)> 0.50 Referen-
dum.edu (r)> 2.40 Ora de
;tiri (r)> 3.20 E vremea ta!
(r)> 3.35 Tele;coala (r)> 4.25
Cod pentru crim[> (r)> 5.20
Castorul un constructor re-
dutabil

KANAL D
6.00 Lacrimi la Marea Nea-
gr[> 9.00 :tirile Kanal D>

10.00 Casa iubirii> 12.00
:tirile Kanal D> 13.00 ~n
c[utarea adev[rului. 15.00
Jocul cuvintelor> 16.30 Casa
iubirii> 19.00 :tirile Kanal D>
20.00 Pre\ul fericirii> 22.30
Jocul cuvintelor> 0.00 :tirile
Kanal D (r)> 1.00 ~n b[taia
inimii (r)> 5.15 :tirile Kanal
D (r).

EUROSPORT
5.30 Tenis< Roland Garros>
7.30 Ciclism Criteriul
Dauphine> 8.30 Motocros ̀ n
Letonia> 9.30 Spedyway la
Praga> 10.00 Formula E la
Jakarta> 11.30 Tenis Turneul
de Mare :lem de la Roland
Garros (live)> 0.50
Dezl[n\ui\i for\a sportului>
1.20 Ciclism Criteriul
Dauphine> 2.00 Discovery
Golf> 2.30 Tenis Roland Gar-
ros.

M1
6.55 Azi dimineața 9.50 Azi
înainte de masă 13.01 Jurnal
de prânz 13.55 Azi după
masă 14.35 Biserica vie
15.35 Expres carpatin 16.35
Banca de școală 18.33 Fa-
milia ‘22 19.30 Jurnal 20.05
Planeta albastră 20.30 Jur-
nal 20.34 Astă seară 22.30
Jurnal mondial 22.51 Astă-
noapte 24.02 Jurnal de
închidere

RTL Klub
7.00 Mag. de dimineață
12.50 Show cu camera as-
cunsă 13.55 Everwood –
ser. am. 15.10 Mentalistul –
ser. am. 16.20 Rețeta
dragostei – ser. turc 19.00
Jurnal RTL 21.00 Bucăraul
șef VIP - gastroreality  0.50
Armă letală  – ser. am. 

Duna TV
7.00 Jurnal 8.15 Em. în lb.
rom. 9.45 A doua șansă –
ser. turc 13.02 Jurnal 14.05
Gusturile Poloniei 15.25
Păzitorii gusturilor 17.55
Don Matteo – ser. it. 19.55
A doua șansă – ser. turc
20.50 Părintele Brown –
ser. engl. 21.50 Misterele
surorii Bonifacia – ser.
engl. 23.40 Downton-
Abbey – ser. engl.

Tv 2
7.15 Moca – mag. de
dimineață 11.45 În cap-
cană – ser. germ. 13.30
Comisarul Rex – ser. austr.
15.35 Iubiri fără hotar –
ser. mex. 16.40 Frații – ser.
turc 17.45 Inimi rănite –
ser. turc 18.20 Pământul
Speranțelor – ser. turc
22.20 Duelul – show 0.00
Doctorul minune – ser.
turc 1.15 Cititori de oase –
ser. am.
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V}NZ{RI CASE

l V]nd cas[ R[dule;ti. (
0744.458.872

V]nd/schimb cas[+etaj cu
apartament. (
0744.568.342

l V]nd cas[ cu curte
comun[, zona Titulescu,
pre\ 75.000 euro. (
0741.556.564
l Pia\a Mic[ 86.500 euro>
www.imo-vest.ro> (
0743.284.965
l V]nd cas[ strada
Dr[ganilor nr. 77. Informa\ii
( 0740.881.101
l V]nd cas[ cu etaj. (
0769.689.844

APARTAENTE 2 CAMERE

Micro 16, etaj II. (
0750.481.214

l V]nd apartament 2
camere, etaj II, Micro 17. (
0770.470.539
l Micro 14 - 50 mp, 38.000
euro> www.imo-vest.ro> (
0743.284.965
l V]nd apartament Micro
14, etaj II, aleea Mure;ului.
( 0756.769.025

APARTAMENTE 3 CAME

l Carpa\i I - 52.500>
www.imo-vest.ro> (
0743.284.965

V}NZ{RI TERENURI

V]nd 39 ari extravilan, lipit
de cartierul Grigorescu
(M[rtine;ti), utilit[\i ap[,
curtent, 15 euro / mp. (
0746.750.775, 0770.468.196

V]nd teren zona Balta
Blond[. ( 0746.687.826

lAma\ului 625 mp>
www.imo-vest.ro> (
0743.284.965

Teren intravilan Viile SM.
( 0744.523.156

V}NZ{RI AUTO STR{IN

l V]nd Ford 1.7 TD. (
0754.315.010

CUMP{R{RI AUTO
STR{INE

l Cump[r autoturisme
avariate (rabla). (
0757.747.469
l Cump[r autoturisme
pentru dezmembr[ri-fier-
vechi. ( 0745.909.507
l Dezmembr[ri auto
cump[r[ autoturisme
programul Rabla> fier vechi.
( 0745.143.143

V}NZ{RI DIVERSE

l Depozit lemne de foc
vinde lemne preg[tite
pentru foc. ( 0745.143.143
l V]nd cript[ la cimitirul
reformat, 6500 lei. (
0771.567.415

V]nd canapea, fotoliu, mas[
de calculator. (
0769.689.844

V}NZ{RI MOBIL{

l Mobilier. ( 0745.312.597

V}NZ{RI AGRICOLE

l V]nd gr]u, triticale,
:andra. ( 0763.754.433
l V]nd albine – roi.
Informa\ii ( 0748.078.223

CHIRII

~nchiriez cas[ `n zona
stadion Olimpia. Casa este
perfect[ at]t pentru sediu de
firm[ c]t ;i pentru cas[ de
locuit. Are 4 camere, living
mare cu buc[t[rie, dou[ b[i,
beci, curte cu dou[ locuri
pentru ma;ini, inclusiv
poart[ electric[. Casa are
sistem de alarm[ ;i video
interfon. Pentru informa\ii
suna\i la ( 0744.127.595

l ~nchiriez apartament `n
Soarelui. ( 0749.853.450
l Rodnei 2 camere.
www.imo-vest.ro> (
0743.284.965
l Restaurant, comer\,
atelier, depozit. (
0744.523.156

CUMP{R{RI

Cump[r pene-avantajos! (
0753.500.698
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SUD O KU SUD O KU - un joc pentru inteligen\i 
      Scopul acestui puzzle este de a introduce un num[r de
la 1 la 9 ̀ n fiecare celul[ a tablei. Tabla 9x9 este format[ din
9 table de dimensiuni 3x3, numite regiuni, care con\in deja
anumite cifre fixate de la `nceputul jocului. Fiecare rând,
coloan[ ;i regiune trebuie s[ con\in[ maxim o instan\[ a
fiec[rei cifre. Solu\ia o ve\i g[si `n num[rul urm[tor.

Jo
cu

l n
r.

 3
94

2

So
lu

\i
a 

la
 jo

cu
l n

r.
 3

94
1

2 4
6
3

6
5

7 9
2
9 6

1

5

8
1 9
7

9
8

3 2

6
9 3
4 2

92
7

8 1

1 3
79

7
6

Căutăm coleg pentru sortare si ambalare
haine

Dacă îți plac hainele și vrei să faci parte dintr-o echipă tânără și
dinamică, atunci te așteptăm să devii colegul nostru la depozitul
nostru din Dorolț<

→ cu începere imediată
→ cu salariu atractiv și competetiv
→ cu bonusuri de haine și premii

→ cu transport la muncă asigurat sau plătit
→ cu program de lucru pe un singur schimb

→ cu contract pe perioad[ nedeteminat[

Descrierea job-ului<
→ sortarea, ambalarea ;i depozitarea corespunzătoare a hainelor ;i
încălțămintelor

Cerin\e<
→ capacitate fizică bună, agilitate , rapiditate

→ spirit bun de echipă
→ calificare nu trebuie

→ min. 10 clase
→ este recomandat pentru bărbați

→ cunoașterea limbii maghiare constituie un avantaj 

Infomații `ntre orele< 8.00-17.00
la nr. tel<0754 070 194

și prin email< info@secondtex.ro 

Prințul Joachim al
Danemarcei, Contele de
Monpezat s-a n[scut la 7 iunie
1969. Este un membru al
familiei regale daneze. Fiul
mai mic al reginei Margrethe
a II-a, este al șaselea în linia de
succesiune la tronul danez,
după fratele său mai mare,
prințul moștenitor Frederik și
cei patru copii ai săi.

Prințul Joachim s-a născut
pe 7 iunie 1969 la
Rigshospitalet, parte a
Spitalului Universitar din
Copenhaga. A fost botezat
Joachim Holger Waldemar
Christian la 15 iulie 1969 în
Catedrala din Aarhus, primul
membru al familiei regale care
a fost botezat în afara
Copenhaga. 

Nașii lui au fost mătușa sa
maternă, Prințesa Benedikte a
Danemarcei> unchiul său
patern, Jean Baptiste de
Laborde de Monpezat;
verișoara primară a mamei
sale, Prințesa Christina a
Suediei> și regele Harald al V-
lea (pe atunci prințul
moștenitor al Norvegiei).

Prințul Joachim a urmat
școala ca elev privat din 1974
până în 1976 la Palatul
Amalienborg și apoi din 1976
până în 1982 la Krebs' Skole
din Copenhaga. În perioada
1982-1983, Prințul a studiat ca
internat la École des Roches
din Normandia, Franța. În
1986, Prințul Joachim a

absolvit Gimnaziul Øregård.
În 1993, și-a finalizat studiile
în economie agrară la Den
Classenske Agerbrugskole
Næsgaard. Prima limbă a
Prințului este daneza, dar
vorbește și franceză (limba
tatălui său), engleză și
germană

În 1993, prințul Joachim a
preluat proprietatea Castelului
Schackenborg din orașul
Møgeltønder, din Iutlanda de
Sud, după ce i s-a acordat
proprietatea prin testamentul
Contelui Hans Schack în
1978.

Joachim și prima sa soție,
acum Contesa de
Frederiksborg, au primit 13
milioane DKK strânși de
poporul Danemarcei ca un
cadou național, rezervat
pentru restaurarea moșiei.[4]
Restaurarea a fost finalizată în
1999. Cuplul a divorțat în
2005, după care Contesa
Alexandra s-a mutat cu cei doi
fii ai lor la Copenhaga. 

Joachim a rămas la
Schackenborg – din 2007
alături de a doua sa soție –
până în 2014, când moșia a
fost predată Fundației
Schackenborg, care este
formată din Prințul Joachim,
Fundația Bitten și Mads
Clausens, Fundația Ole Kirks
și Ecco Holding. Joachim,
Marie și copiii lor s-au mutat
de la castel la Klampenborg, la
nord de Copenhaga, dar încă
vacanță la castel.

7 iunie...`n istorie

VÂNZ{RI CASE

VÂNZ{RI AP. 2 CAM.

VÂNZ{RI AP. 3 CAM.

VÂNZ{RI TERENURI

AUTO STR{INE

VÂNZ{RI DIVERSE

VÂNZ{RI MOBIL{

VÂNZ{RI AGRICOLE

CHIRII

CUMP{R{RI



deCese

este at]t de dureros s[
pierzi o fiin\[ drag[. am
sperat, ne-am rugat, dar
moartea a fost mai
puternic[ ;i te-a luat
dintre noi. dumnezeu s[-
\i a;eze sufletul `n lumea
celor drep\i scumpa
noastr[ sor[ ;i cumnat[
COdRea eleOnORa.
Te-ai stins dup[ ce ai dus
toate greut[\ile acestei

vie\i cu r[bdare, ̀ nd]rjire
;i credin\[. ~n locul t[u ai
l[sat t[cere plin[ de
amintiri. Pace ve;nic[!
Sora Viorica ;i cumnatul
Cornel G[vru;____________
Cu nem[rginit[ durere
ne desp[r\im de draga
noastr[ m[tu;[
eleOnORa COdRea.
sufletul ei s[ fie al[turi de
cei buni ;i s[ ne priveasc[
de acolo de sus cu ochii ei

calzi, care odinioar[ ne-
au `nseninat copil[ria.
dormi `n pace!
Nepo\ii Dani ;i Flavia
G[vru; 

COndOlean|e

aducem un ultim omagiu
celui care a fost inginer
VasIle sUCIU,
profesionist ;i om
deosebit, de care ne-a

legat o afectuoas[
prietenie, `nceput[ pe
b[ncile liceului Mihai

eminescu. Odihneasc[-se
`n pace! sincere
condolean\e familiei
`ndoliate!
Familia Otilia Racol\a____________
suntem al[turi de
nicoleta ;i Ghi\[ s[vianu
acum c]nd se despart de
tat[l lor drag VICTOR.

dumnezeu s[-l
odihneasc[ `n pace!
sincere condolean\e
`ntregii familii!
Familia Costescu Silviu ;i
Maria

l Cump[r auto-moto vechi.
( 0745.909.507
l Cump[r jante aluminiu,
acumulatori, fier. (
0745.909.507
l Cump[r lemn vechi, case,
;uri-;tejar. ( 0746.140.600
l Cump[r autoturisme
pentru programul Rabla. (
0748.055.158

~MPRUMUTURI

Credite rapide. (
0732.011.919

COnTaCTe InTIMe

l Alina. ( 0750.126.477

MaTRIMOnIale

l Domn 53 de ani caut
perechea potrivit[. (
0743.902.537

PResT{RI seRVICII

l Execut[m lucr[ri<
interioare< A-Z> finisaje,
zugr[veli, montaj parchet,

faian\[, gresie, u;i. (
0754.889.409
l Ra;chetez-pun parchet.
( 0746.623.401
l Execut[m case la cheie. (
0754.609.906

Forez f]nt]ni. (
0742.773.887

Repar TV. ( 0745.464.289

l Electrician. (
0745.232.981

Firm[ autorizat[ execut[
acoperi;uri, \igl[ metalic[,
dulgherii, jgheaburi, burlane,
garduri, terase, cabane,
izola\ii poliestern, repara\ii,
15 % reducere. (
0752.970.814> 0748.475.495
Tibike 

l Termopane, jaluzele. (
0744.189.118

Firm[ serioas[< renoveaz[
apartamente-case complet,
construim case. Oferim
garan\ie. ( 0756.795.236>
0036.707.565.684

Cosim cur\i. (
0754.895.771

l Recondi\ionez v[ni. (
0744.179.361
l Electrician. (
0754.394.585

TRansPORT TURIsM

l Transport-mut[ri. (
0740.172.331
l Transport nisip-balast>
piatr[-p[m]nt, moloz 6-18
mc. ( 0745.203.220

Balastru, p[m]nt. (
0754.813.461

OFeRTe seRVICIU

C[ut[m personal pentru sal[
de evenimente, ajutor
buc[tar ;i osp[tari. (
0757.782.287

Angaj[m personal pentru
festivale, zile de ora;e,
gratarangiu, v]nz[tori. (
0766.209.183

l Societate comercial[
angajeaz[ sudor electric,
strungar metale. (
0745.396.870
l SC Vonhaz SRL angajeaz[
inginer constructor, l[c[tu;,
sudor, dulgher, zidar,
strungar. ( 0722.394.052
l Firm[ de execu\ie
drumuri angajeaz[ operatori
cilindru ;i excavatori;ti. (
0741.030.139
l Angajez personal fast-
food, pizzer, localitatea
Carei. ( 0740.924.951
l Societate cu profil
cure\enie angajeaz[ personal.
( 0742.066.702,
0724.066.702, 0721.085.541
l Angajez sp[l[tor auto cu
experien\[. ( 0748.808.284
l Angajez sudor, l[c[tu;. (
0748.054.727
l Angajez muncitor la pres[
de balotat de;euri selective,
domiciliu `n ora;, condi\ie
obligatorie. Informa\ii la (
0744.785.206
l Angajez ;oferi
profesioni;ti categoria C pe
ma;in[ cu containere.

Informa\ii la (
0744.785.206
l C[ut[m doamn[ pentru
`ngrijirea bunicii, noaptea.
Nu este imobilizat[. (
0728.298.354
l Angajez l[c[tu; cu
experien\[ confec\ii
metalice. ( 0751.479.988
l Angaj[m agen\i de
securitate cu ;i f[r[ atestat.
( 0751.522.163

Der;idan Minimarket, Micro
16, angajeaz[ casier ;i
lucr[tor comercial.
Informa\ii ( 0720.053.756

SOCIET{|I

Agen\ia pentru Protec\ia
Mediului Satu Mare, anun\[
publicul interesat c[ PUZ –
Zon[ de locuin\e cu
func\iuni complementare, cu
acces din strada Ghioceilor,
f.n, loc. P[ule;ti, jud Satu
Mare, titulari Ciotea Ion ;i
Stan Beatrix Evelin, propus a

fi amplasat `n strada
Ghioceilor, f.n, loc. P[ule;ti,
jud. Satu Mare, nu necesit[
evaluare de mediu, urm]nd a
fi supus procedurii de
adoptare f[r[ aviz de mediu.
Observa\iile publicului
privind decizia etapei de
`ncadrare se trimit `n scris la
sediul APM Satu Mare,
strada Mircea cel B[tr]n nr.
8/B, cod 440012, fax
0261.733.500, e-
mail<office@apmsm.anpm.ro
`n zilele de luni - joi `ntre
orele 08<00 - 16<30, vineri
`ntre orele 08<00 - 14<00 `n
termen de 10 zile
calendaristice de la data
apari\iei anun\ului. Decizia
motivat[ poate fi consultat[
la urm[toarea adres[ de
internet
http<//apmsm.anpm.ro 

sPa|II COMeRCIale

l 150 mp central>
www.imo-vest.ro> (
0743.284.965
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V]nd C[rbune
lignit la sac de 

33 kg preț 
30 ROn

Tel.
0741460550

Vând apartament 54 m2,
l]ng[ Liceul German cu
terasa închisă, 2 camere.

Poziție foarte bun[. 
Curte cu parcare privat[

60.000 euro.
tel. 0746929605.

CUMP{R FIER VECHI, 

CUPRU, ALUMINIU,

ALAM{, 

PVC - TERMOPAN, 

ACUMULATORI AUTO. 

Transport gratuit-plata 

pe loc. 0261-989, 

0755-283431, 

0753-836274

Cite;te zilnic ;tirile 
de m]ine pe

www.informatia-zilei.ro

~MPRUMUTURI

CONTACTE INTIME

MATRIMONIALE

PREST{RI SERVICII

TRANSPORT TURISM

OFERTE SERVICIU SOCIET{|I

SPA|II COMERCIALE

= DECESE =

= CONDOLEAN|E =
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      În dorinţa de a lăsa
generaţiilor următoare un
portofoliu consistent în ceea
ce priveşte tradiţiile de pe
aceste meleaguri, fiind vorba
de această dată despre Zona
Codru, care include aşezări
din judeţele Satu Mare,
Maramureş şi Sălaj, iată că s-a
organizat în premieră un
festival folcloric de talie
interjudeţeană.

      5 iunie, în cea de a doua zi de
Rusalii a creştinilor ortodocşi şi
greco-catolici, în organizarea
primăriilor din comunele Socond
– județul Satu Mare, Băsești –
județul Maramureș și a Primăriei
Orașului Cehu Silvaniei – județul
Sălaj, la Poiana cu Ghiocei, de pe
Vârful Lespezi (Culmea
Codrului) a avut loc prima ediție
a Festivalului Interjudețean de
folclor intitulat generic< „Sus în

vârful Codrului, pe urma
haiducului!”.
      Prima ediție a festivalului a
fost deschisă de către< Nicolae
Cornea Mare – primarul comunei
Socond, cel care a subliniat
necesitatea organizării unor
evenimente culturale precum cel
despre care facem vorbire, a
apreciat efortul comun al celor
trei localităţi din tot atâtea judeţe,
fiind salutaţi atât artiştii implicaţi
în realizarea acestui festival care
s-ar dori să devină tradiţional, dar
şi asistenţa numeroasă, venită să
susţină artiştii din cele trei judeţe,
după care au luat cuvântul< Ioan
Călăuz – primarul comunei
Băsești, Ervin Bálint – primarul
orașului Cehu Silvaniei și Valer
Blidar – fiul luptătorului
anticomunist, Vasile Blidaru. Au
fost prezente oficialități și oameni
de cultură din toate cele trei
județe.
      Deputatul PNL Adrian

Cozma, prezent la manifestare,
ne-a transmis< “Jocul din ținutul
Codrului ne-a adus bucuria
comuniunii între localități din trei
județe și ne-a amintit de celebrul
luptător haiduc Vasile Blidaru,
care a fost cinstit astăzi și omagiat
prin realizarea unui bust.
      "Sus în vârful Codrului, pe
urma haiducului" are toate
șansele să devină un mare festival
regional de folclor autentic, aici
în Poiana cu ghiocei de pe Vârful
Lespezi, pe culmea ce leagă
Sătmarul de Maramureș.
Felicitări primarilor din
localitățile Socond, județul Satu
Mare, Băseşti, Maramureș și Cehu
Silvaniei, Sălaj.
      Ținuturile noastre sunt mai
bogate prin promovarea acestor
evenimente care duc mai departe
tradițiile românești și care dau
acestor locuri frumusețe și
localnicilor voie bună.”
      Dup[ deschiderea oficială a

avut loc un program artistic
susținut de către artiștii
reprezentativi ai Zonei Codrului
din cele trei județe. Astfel, din
partea județului Satu Mare au
evoluat< Ansamblul Folcloric al
Judeţului „Doruri Sătmărene" cu
soliștii< Paula Cornea, Bogdan
Bota, Liliana Bota, Aida Negrea,
Sara Nistor, Karina Molnar,
Adelin Turi şi lulian Goste>
Ansamblul Folcloric „Cununiţa"
cu solistele Leontina Dorca si
Maria Carmen Sas> “Dănțăușii
din Soconzel și Cuța”, alături de
Malvina Madar Iederan> Nicolae
și Nicușor Mureșan.
      Evoluţiile artiştilor invitaţi la
festival au fost răsplătite cu
aplauze. Vremea fiind deosebit de
bună, spectatorii şi participanţii
efectiv la festival au avut parte de
momente plăcute de destindere
şi recreere într-un cadru natural
de excepţie.

Coriolan A.

În Poiana cu Ghiocei a avut loc prima ediție 
a unui festival închinat haiducului Blidaru
Festivalul de folclor „Sus în vârful Codrului, pe urma haiducului!” a fost organizat
de primăriile Socond, Băsești, Cehu Silvaniei

Oficialități din 3 județe - Satu Mare, Maramureș ;i Sălaj, la deschiderea festivalului „Sus în vârful Codrului, pe urma haiducului!”

      Comunitatea locală se
desparte azi, cu mare tristețe de
dl. doctor Molnar Iosif Traian,
apreciat și stimat pentru întreaga
activitate de 36 de ani, pe care a
depus-o în slujba tuturor
cetățenilor comunei Botiz.
      Din anul 2017 în semn de
respect și prețuire, dl.doctor
devine “Cetățean de onoare”
(foto) al localității Botiz, titlu
conferit pentru prima dată în
istoria comunei Botiz, de către
Consiliul local respectiv Primăria
comunei Botiz, unei personalități,
pentru activitatea dedicată
comunității locale. Acesta a fost
un gest prin care s-a apreciat
activitatea, bunătatea și
generozitatea pe care dl. dr.
Molnar le-a îndreptat asupra
problemelor cetățenilor comunei
Botiz, indiferent de poziția socială

a acestora, fiind preocupat doar
de îmbunătățirea stării lor de
sănătate.
      Ne amintim cu toții de
interesul d-nului doctor pentru
copii, pentru nou născu\i, pe ai
căror părinți disperați nu i-a
refuzat niciodată de consultul
copiilor, indiferent de ora la care
îi băteau în poartă pentru ajutor.
Mulți concetățeni de-ai noștri au
fost salvați prin consultarea cu
d.nul doctor, îndrumați fiind la
medici de specialitate care au
salvat chiar vieți omenești.
      De asemenea, ne amintim de
grija pentru adulți, pentru femei,
organizând acțiuni de consultații
ambulatorii prin care au fost
mobilizate la consult și persoane
care ani la rând au neglijat acest
aspect, fiind depistate la timp
probleme de sănătate grave și

salvate vieți omenești.
      Ne amintim de o activitate de
36 de ani, putem spune
neîntreruptă, pentru că ușa
cabinetului nu era închisă aproape
niciodată. De asemenea ne
amintim de implicarea d-nului
doctor în viața comunității
sprijinind de fiecare dată
activitățile administrației locale,
a conducerii comunei în acțiuni
unde s-a impus ;i prezen\a d-
nului doctor. Ne amintim de
asemenea de sprijinirea
activităților cultural-sportive
unde am avut tot timpul sprijinul
de specialitate al cabinetului
condus de dl. dr. Molnar Iosif
Traian.
      Ne amintim de perioade mai
grele în care au fost probleme
legate de apa potabilă sau altele în
care am avut sprijinul de

specialitate al dânsului.
      Ne amintim… Și exemplele ar
putea continua. Ele sunt în sufletul
fiecărei persoane care într-un fel
sau altul a fost ajutat[ de dl. dr.
Molnar.
      Ne despărțim azi, de un OM
care a fost dedicat activității sale,
un om foarte pregătit, deschis, un
om de o moralitate impecabilă, o
persoană care a iubit comunitatea
în care a trăit.
      Cei care doresc să-și ia rămas
bun de la dl. dr. Molnar sunt
anunța\i că priveghiul va avea loc
în data de 07.06.2023, ora 18<00
la Capela din localitatea Botiz, iar
înmormântarea va avea loc în data
de 8.06.2023, ora 14<00, la
cimitirul din Botiz.
       Dumnezeu să îl odihnească.

Sincere condolean\e familiei! 

Comunitatea din Botiz se desparte de dl. dr. Molnar Iosif, 
cel care a fost timp de 36 de ani doctor de familie pentru toți
localnicii și nu numai

Conducerea Primăriei și Consiliul Local Botiz, prin primarul Ioan Mureșan, transmite sincere condoleanțe familiei îndoliate

F E L I C I T { R I

Dragul nostru tat[,

IOAN MOLDOVAN
te felicit[m din suflet cu ocazia
`mplinirii frumoasei v]rste de 90
de ani. Fiii Ionel ;i Ghi\[ cu
familiile ;i str[nepotul Han Tudor
:tefan `\i ureaz[< Un sincer ;i
c[lduros La Mul\i Ani, mult[
s[n[tate ;i bucurii infinite al[turi
de noi!

Azi, 7 iunie, membrii
Cenaclului literar „Afirmarea”
din Satu Mare, sunt invitaţi la o
nouă reuniune cenaclieră, dar
de această dată, de factură
specială. 
      Dacă în şedinţele anterioare
au fost audiate şi analizate
creaţii lirice – poezie, sonete,
rondeluri, epigrame, iată că de
această dată, tema întâlnirii o
reprezintă analizarea creaţiilor
transmise pe adresa cenaclului
de către creatori sătmăreni, în
vederea alcăturii sumarului
primului număr al revistei
literare “Afirmarea” – ediţie
nouă, în dorinţa de a îmbogăţi

zestrea de frumos în ceea ce
priveşte cultura şi literatura
sătmăreană în context zonal şi
în context naţional.

La această întâlnire inedită
programată pentru ora 15.30 la
Muzeul de Artă din Satu Mare,
sunt invitaţi membri ai
cenaclului, creatori, iubitori ai
literaturii, indiferent de genul
preferat. Avem convingerea că
vor fi suficiente teme de
dezbătut pe seama textelor
primite, propuse a fi publicate,
în dorinţa de a readuce în
atenţie publică o revistă literară
apărută în perioada interbelică.

I.A.

Azi, la Muzeul de Artă, o nouă 
şedinţă de lucru a Cenaclului 
literar “Afirmarea”

      Robert Laszlo,
managerul Centrului
Județean pentru
Conservarea și
Promovarea Culturii
Tradiționale Satu Mare
(sau Centrul de
Creație, cum i se mai
spune pe scurt
instituției) împline;te
azi, 7 iunie 2023, vârsta de 32
de ani. 
      Este unul dintre cei mai
tineri directori de instituții de
cultură din țară, un tânăr
ambițios ;i perseverent în
munca de cercetare și
organizare a activităților
artistice din județul Satu Mare.
      Activitatea în administrația
publică a început-o în 2013,
când a fost consilier pe
probleme culturale la cabinetul
președintelui Consiliului

Județean. 
În perioada decembrie

2013 - octombrie 2014
a fost director adjunct
al Bibliotecii Județene
Satu Mare iar din 2014
este manager al
CJCPCT. A fost ales
recent ;i  prim-
vicepreședinte al

Asociației Naționale de Folclor
din România. Este membru
marcant PNL, câștigând la
alegerile locale și funcția de
consilier județean.
      Și-a unit anul trecut destinul
cu Ingrid, împreună având o
fetiță de un an, Victoria. 
      La ceas aniversar,
Informația Zilei și Informația
TV, al căror colaborator
constant este, îi urează multă
sănătate, succes în activitate, și
un călduros “La mulți ani!”

Robert Laszlo, directorul 
Centrului de Creație, 
împline;te azi 32 de ani

      Catrinel Raț este
un personaj
binecunoscut
publicului sătmărean
din lumea sportului și
nu numai. Catrinel
Raţ a ajuns astăzi, 7
iunie, la respectabila
vârstă de 69 de ani.
Mare parte din aceşti
ani, vreo 50 și ceva spune el,  au
fost dedicaţi de Catrinel
fotbalului sătmărean, cu
precădere Olimpiei Satu Mare. 
      A condus clubul sătmărean
ani buni, într-o vreme când
Olimpia conta cu adevărat în
fotbalul naţional. 
      Dar Olimpia nu mai este, a

dispărut din peisajul
fotbalistic. Nu și din
sufletul lui Catrinel care
speră să mai vadă
tribunele stadionului
Olimpia pline de
spectatori, iar în teren
jucători echipați în
galben-albastru. 

Noi îi dorin lui
Catrinel Raţ, în prezent
consilier în cadrul Casei de
Ajutor Reciproc a Pensionarilor,
ca speranțele lui să se
îndeplinească. Și îi mai dorim
viaţă lungă, multă sănătate iar
nepotul să-i aducă multe
bucurii.

La Mulți Ani!

Catrinel Raț, fostul președinte 
al Olimpiei, la ceas aniversar


